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ربیعی درنشست مشترک با وزیر علوم مطرح کرد

نیازهای بازار کار باید با آموزش منطبق شود 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه نیازهای بازار کار 
باید با آموزش منطبق شود، گفت: برای متناسب سازی فارغ 

التحصیلان با رشته های شغلی نیاز به سیاستگذاری داریم. 
علی ربیعی درنشست مشترک با وزیر علوم، تحقیقات و 
فناوری و همچنین شورای معاونان وزارت علوم که به منظور 
توسعه و تطابق سازی نیازهای بازار کار و آموزش عالی در محل 
وزارت علوم برگزار شد گفت: در نشستی که در آغاز سال نو با 
رئیس جمهور داشتم موضوع اشتغال از سوی وزارتخانه متبوع 
من در قالب گفتمان توسعه اشتغال با دیگر دستگاه ها پیگیری 

می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی توضیح داد: علاوه بر نشست 
کنونی، در سال جدید تاکنون دو نشست دیگر  با وزیر بهداشت 
و درمان و آموزش پزشکی و رئیس سازمان میراث فرهنگی 
برگزار کردیم که موضوع اشتغال در حوزه های مختلف مورد 

بررسی قرار گرفت.
وی ادامه داد: در ابتدای فعالیت دولت یازدهم، آمار بیکاری در 
کشور به گونه ای بود که تبدیل به جریان ملی شده بود و می 
توانست به موضوعی جدی تبدیل شود. اما این دولت موضوع 
اشتغال و رفع بیکاری را به عنوان چالشی که باید در خصوص 

آن تدبیری جدی اندیشید، در نظرگرفت.
ربیعی گفت: در نشستی که با رئیس جمهور داشتیم موضوع 
بیکاری و عواملی که در ایجاد بیکاری موثر بودند، بررسی شد. 
تجارب جهانی در رفع بیکاری مورد بررسی قرار گرفت و به این 
نتیجه رسیدیم که باید مداخله جدیدی در حوزه ایجاد اشتغال 

رخ دهد.
به گفته وزیر کار، بررسی ها نشان داده دیگر سرمایه گذاری 
ای که منجر به افزایش رشد و متعاقب آن، ایجاد اشتغال شود، 

امکان پذیر نیست. برای ایجاد اشتغال ابزارهای دیگرنیاز بود.
وی ادامه داد: همچنین سبک و سیاق گذشته که با توزیع 
پول بتوانیم اشتغال ایجاد کنیم دیگر به تنهایی کافی نبود به 
طور مثال در حوزه نفت برای ایجاد یک شغل ۱۲میلیارد تومان 

سرمایه گذاری لازم است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی یادآور شد: برای رسیدن به 
رشد هشت درصدی ۸۰۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
لازم است. نخستین موضوعی که مورد مداقه قرار گرفت این 

بود که چگونه باید سالانه ۶۰۰ تا۷۰۰ هزار شغل ایجاد کنیم.
وی با اشاره به تحلیل های انجام شده از سوی مسئولان حوزه 

کار گفت: در این بررسی ها مشخص شد که نمی توانیم به انتظار 
رشد بزرگ بمانیم.

عضو کابینه دولت یازدهم با یادآوری ۲ نشست طولانی در 
دولت برای ایجاد راهکارهایی که به ایجاد فرصت های شغلی 
منجر شود، گفت: دیدگاه های ایجاد اشتغال از طریق طرح تکاپو 
مصوب شد و در نهایت برای تحقق اقتصاد مقاومتی با رویکرد 
جدیدی که در وزارتخانه تدوین شده بود اجرای طرح تکاپو به 

من واگذار شد.
ربیعی بیان داشت: از سال ۹۴ اجرای طرح تکاپو را شروع 
کردیم و به طور تقریب همه استان های کشور مورد مطالعه قرار 
گرفت و مزیت های هر استان حتی در سطح روستا مشخص 

شد.
به گفته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای رشته های 

مختلف از کارشناسان بین المللی یاری گرفتیم که برای این 
منظور ۴۵ کارشناس بین المللی به ایران آمدند.

تامین مالی تجربه کافی  ادامه داد: حتی در موضوع  وی 
نداشتیم که در این خصوص هم از کارشناس بین المللی برای 

آموزش تامین مالی یاری گرفتیم.
دکتر ربیعی گفت: همه تلاش هایی که در وزارتخانه متبوع 
من در حال انجام است با استفاده از تجارب موفق دیگر کشورها 

نظیر کره جنوبی، ترکیه و هند است.
وی با بیان اینکه برای اجرای درست ایجاد اشتغال، از تجارب 
بین المللی نیز در این زمینه  استفاده شده اظهار د اشت: به طور 
مثال برای فعالیت درست در رشته های شغلی پوشاک و عسل 

از تجارب کارشناسان بین المللی استفاده کردیم.
ربیعی در توضیح علت حضور مسئولان حوزه کار در وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری گفت: ایجاد اشتغال برای سال ۹۶ با 
حوزه آموزش نیز مرتبط است. همچنین بازار کار و نیازهای آن 

باید مورد تجزیه و تحلیل قرار گیرد.
به گفته وزیر کار، تیپولوژی کار دستخوش تغییر شده به 
طوری که امروز نوع انتظار از شغل تغییر کرده است و ما با 

عرضه نیروی کار دانش آموخته مواجه هستیم.
وی اضافه کرد: در حوزه سلامت امروز نیاز به مراقبان خانگی 
برای نگهداری سالمندان داریم که این افراد باید از آموزش و 

مهارت های لازم برخوردار شوند.
ربیعی معتقد است: می توان نگرش نوینی در آموزش عالی 
ایجاد کرد به طوری که افراد آموزش دیده بتوانند خود را با 

نیازهای بازار کار هماهنگ کنند.
این مقام مسئول افزود: هم اکنون دنیا آموزش های خود را 
منطبق با نیازهای بازار کار خود هماهنگ کرده است بنابراین 

می توانیم در دانشگاهها نیازهای بازار کار را پیش بینی کنیم.
وزیر کار خاطرنشان کرد: حتی باید جهت گیری کلی شغلی 
مناطق مختلف در کشور منطبق با آموزش شوند به طوری که 
هر منطقه نیروی انسانی تربیت کند که بتواند نیازهای بازار کار 
آن منطقه را برطرف کند. ربیعی با بیان اینکه وزارت کار نگاه 
جدیدی به موضوع اشتغال را پیگیری می کند، تاکید کرد: 
نیروی انسانی باید منطبق با نیازهای بازار کار آموزش کسب 
که  است  درسی  واحدهای  جمله  از  کارورزی  دروس  کند. 

دانشجویان را برای حضور در بازار کار آماده می کند.
به طرح  نفر  ورود ۱۲۰ هزار  بینی  پیش  به  اشاره  با  وی 
کارورزی در برنامه ششم گفت: بسیاری از دانشجویان که در 
طرح کارورزی شرکت می کنند پس از پایان دوره در بنگاهی که 
طرح خود را گذرانده اند به کارگرفته می شوند. همچنین مشوق 
های کارفرمایی برای به کارگیری کارورزان در نظر گرفته شده 
است. ضمن اینکه نظام تعیین صلاحیت حرفه ای را به طور 

جدی پیگیری می کنیم.
به گفته ربیعی توسعه مشاغل خانگی قابل حصول است. در 
بخش فناوری اطلاعات باید به دنبال تولید محتوی باشیم. هم 
اکنون در انیستیتوی بازی که در پارک فناوری واقع در استان 
کردستان تاسیس کرده ایم توانسته ایم نرم افزار بازی تولید 
کنیم و به ۸۰ کشور جهان صادر کنیم. همچنین در طرح گذار 
به کارآفرینی، دو وزارتخانه می توانند با هم همکاری کنند. در 

پارک های فناوری کار زیادی می توان انجام داد.

اقتصادی

ضرورت پرهیز از استفاده 
سیاسی از آمارهای رسمی

هر چند که بکارگیری این اطلاعات در تحلیل های 
سیاسی امری پذیرفته شده است و تا زمانی که این 
اطلاعات مبنای تحلیل ها و یا انتقادات منصفانه باشد، ایرادی به آن وارد نیست، لیکن 
گاهی مشاهده می شود که رقبای سیاسی و برخی رسانه ها در منازعات و مجادلات 
فی مابین، حملات خود را متوجه صحّت و کیفیّت اطلاعات منتشره توسط نهادهای 
رسمی آماری می کنند که این امر می تواند آثار منفی و جبران  ناپذیری را به همراه 

داشته باشد.«
»واقعیت این است که اساس و شاکله نظام های آماری در دنیا بر اصول علمی و 
کارشناسی پذیرفته شده و مورد اعتماد عمومی استوار است و لذا خدشه به اعتماد 

مردم نسبت به روش های آماری، در عمل به بی اعتباری آن منجر می  شود.«
»بر این اساس جناح های سیاسی رقیب باید توجه داشته باشند که هر چند 
خدشه به نظام  آماری کشور ممکن است منافع سیاسی کوتاه مدتی را برای آنها به 
همراه داشته باشد،  ولی افت اعتماد عمومی نسبت به آمارهای رسمی تبعات منفی 
بلندمدتی را متوجه نظام سیاسی و اقتصادی کشور خواهد کرد. در حالی که بدلی 

برای آمارهای معتبر رسمی کشور در سطح ملی و بین المللی وجود ندارد.«
سیف در ادامه این یادداشت می نویسد: »متاسفانه با وجود اهمیت موضوع، 
مشاهده شده که برخی رسانه های خبری با طرح سئوالاتی از مردم در خصوص 
تغییر قیمت ها و یا وضعیت رونق اقتصادی در جامعه، شبهاتی را در خصوص کیفیت 

آمارهای منتشره در خصوص نرخ تورم و رشد اقتصادی مطرح ساخته اند.«
»باید توجه داشت بسیاری از متغیرهای اقتصادی از جمله نرخ تورم و رشد 
اقتصادی شاخص های عمومی و معدلی از وضعیت اقتصادی کشورها به شمار 
می آیند و لذا تغییرات این شاخص ها و آمارها لزوماً واجد آثاری یکسان برای تمامی 
طبقات و گروه های اجتماعی و اقتصادی نیستند. به همین دلیل نیز نمی توان در 
قضاوت و ارزیابی این آمارها و اطلاعات به برداشت های حسی و مشاهدات افراد و 

گروه های خاص رجوع کرد.«
»به عنوان مثال با وجود کاهش قابل توجه نرخ تورم در طول چند سال گذشته، 
آثار این کاهش برای تمامی اقشار جامعه یکسان نبوده و گروه های مختلف درآمدی 

به اشکال متفاوت از این تغییرات تحت تاثیر قرار گرفته اند.«
»در ضمن کاهش نرخ تورم به معنی کاهش شتاب تغییرات قیمت ها است، در 
حالی که گاهی به اشتباه کاهش نرخ تورم را با کاهش سطح قیمت ها و ارزان شدن 
یکسان قلمداد می کنند. بنابراین لازم است در ارائه تحلیل ها و گزارشهای اقتصادی 

از خلط این مفاهیم جلوگیری کرد.«
»آمار رشد اقتصادی نیز از این امر مستثنی نیست و تغییر تولیدات را در کل اقتصاد 
گزارش می کند؛ در ۹ ماهه اول سال ۱3۹۵، ایران رشد۱۱.۶درصدی را تجربه کرد. 
همانطور که اشاره شده، رشد مزبور عمدتاً از افزایش تولید و صادرات نفت به دلیل 
رفع محدودیت ها و اجرای برجام و بازپس گیری سهم از دست رفته کشور در پی 

برداشتن تحریم ها از بازار جهانی نفت حاصل شده است.«
»در عین حال، عملکرد رشد بخش  غیرنفتی اقتصاد نیز در طول فصول اول تا سوم 
سال ۱3۹۵ رو به بهبود و فزاینده بوده و در مجموع این بخش نیز رشد مناسبی 
را تجربه کرده است. رشد محصولات در بخش کشاورزی قابل توجه است و بعد از 

سال  ها کشور توانست در سال ۱3۹۵ در تولید گندم خودکفا شود.«
»رشد بخش صنعت نیز بهبود یافته و تعداد فعالیت هایی که در ۹ ماهه سال ۱3۹۵ 
از رشد مثبت برخوردار بوده اند نسبت به دوره مشابه سال قبل افزایش مناسبی 
داشته است. لیکن، همانطور که در تفسیر و تحلیل نرخ تورم باید به آن توجه داشت، 
رشد اقتصادی نیز معدلی از عملکرد کل اقتصاد را به دست می دهد و لذا عملکرد 

تمامی بخش ها در این زمینه یکسان نیست.«
»به عنوان مثال با وجود بهبود شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی، تعدادی از 
این فعالیت ها در ۹ ماهه سال ۱3۹۵ کماکان با رشد منفی همراه بوده اند که مشروح 
آمار آنها توسط بانک مرکزی اعلام شده است. لذا طبیعی است که با وجود بهبود 
قابل توجه رشد اقتصادی، رونق اقتصادی هنوز برای برخی گروه ها و فعالیت های 
اقتصادی محرز و قابل تجربه نباشد؛ کما اینکه اگر این سوال از فعالانی که در صنایع 

روبه رشد و مواجهه با رونق پرسیده شود، پاسخ کاملًا متفاوت است.«
»آمارهای اقتصادی با صرف هزینه های مادی و انسانی قابل توجه و جمع آوری 
آمارهای رسمی از مراجع مختلف مسئول در کشور و بر اساس استانداردهای معتبر 

بین المللی تهیه می شوند.«
»استفاده از این آمارها بدون توجه به چارچوب تهیه آن ها می تواند باعث انتقال 
اطلاعات نادرست به مخاطبان شود. بنابراین لازم است ضمن دقت در بکارگیری 

آمارهای اقتصادی، از این سرمایه های اجتماعی حفاظت کرد.«
»این سرمایه اجتماعی به یک طبقه، دولت یا بخش خاص تعلق ندارد که مورد سوء 

استفاده های جناحی قرار گیرد. «
رییس کل بانک مرکزی

ولی الله سیف

زنگنه: 

پارس جنوبی نماد اقتصاد مقاومتی است 
وزیر نفت گفت: پارس جنوبی نماد اقتصاد مقاومتی است وهیچ چیزی بهتر از این 

نمی تواند بیانگر اقتصاد مقاومتی باشد. 
»بیژن زنگنه« روز یکشنبه در مراسم افتتاح پنج فاز پارس جنوبی در عسلویه گفت: 
عسلویه مایه افتخار و عزت ایرانی و مسیر اجرای قراردادهای نفتی است و صدها واحد 

تولیدی را فعال کرد و از هدررفت نفت ملت ایران جلوگیری کرد. 
وی افزود: بهره برداری از این فازها نشان داد که ما می توانیم کارهای بزرگی انجام 
دهیم و می توانیم به استناد همت ملت ایران و خوراکی که در عسلویه است قدرت 

اول پتروشیمی منطقه باشیم. 
وی اظهارداشت: افتخاری که امروز حاصل شده فراتر از یک دولت و متعلق به ملت 

ایران و تقدیم به رهبر معظم انقلاب، شهدا و ایثارگران است. 
وی تاکید کرد: در این مسیر همه زحمت کشیدند و باید ملی نگاه کنیم و همه باهم 

برای آینده کشور تلاش کنیم. 
وی اظهارداشت: خیلی ها خواستند آبروی ما را ببرند ولی خداوند نخواست و به 
کمک همه مسئولین و دست اندرکاران و مدیران عامل شرکت های نفت و صندوق 

توسعه ملی که کمک زیادی در این زمینه انجام داده تشکر می کنم.

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی   اعلام کرد

افزایش 22 هزار میلیارد تومانی ارزش 
محصولات پارس جنوبی 

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی  گفت :ارزش تولیدات پارس جنوبی در سال 
۹۵ نسبت به سال گذشته بیش از پنج میلیارد و ۸۴۷ میلیون دلار معادل ۲۲ هزار 

میلیارد تومان افزایش یافت.
 مسعود حسنی اظهارداشت : در سال ۹۵ از مخزن پارس جنوبی ۱۴۶ هزار و ۷۴۰ 
میلیون متر مکعب گاز برداشت شد که این مقدار نسبت به سال ۹۴ بیش از ۲3 هزار 

میلیون متر مکعب افزایش نشان می دهد.
وی افزود: پارسال حدود ۱۲۵ هزار میلیون متر مکعب گاز در فازهای پارس جنوبی 
تولید شد که نسبت به سال پیش از آن رشد ۲۲ درصدی نشان می دهد و این 
موضوع سبب افزایش درآمد نزدیک به ۲۵ میلیارد دلاری در سال ۱3۹۵ شده است.

به گفته مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی، این مجتمع پارسال بیش از ۲ میلیون 
و 3۲۰ هزار تن اتان تولید کرد که این رقم نسبت به سال ۹۴ افزایش ۴3 درصدی را 
نشان می دهد و این شرایط افزایش ۱۶۵ میلیون دلاری ارزش محصولات را در پی 
داشت. حسنی افزود: با رشد ۱۵ درصدی و تولید ۱۹۴ میلیون بشکه میعانات گازی 
در سال ۱3۹۵ بیش از یک میلیون و ۲۵۰ هزار دلار ارزش تولیدات مجتمع گازی 
پارس جنوبی افزایش داشته است. پالایشگاه های پارس جنوبی پارسال ۵۲۱ هزار تن 
گوگرد تولید کردند که در مقایسه با سال ۹۴، 3۰ درصد رشد نشان می دهد و سبب 
افزایش بیش از ۹ هزار دلاری درآمدهای کشور شد. مجتمع گاز پارس جنوبی سال 
۱3۹۵ بیش از ۲ میلیون و ۶۷۲ هزار تن LPG تولید کرد که با رشد ۰,۲ درصدی 
نزدیک به یک میلیون و ۸۵۰ هزار دلار افزایش ارزش محصولات نسبت به سال 
گذشته را نشان می دهد. به گفته حسنی، خوراک ارسالی به پتروشیمی پارس نیز 
رشد ۶ درصدی داشته است که سبب افزایش ۴۵ میلیون دلاری فروش محصولات 
در سال ۹۵ شد. وی افزود: مجتمع گازی پارس جنوبی پارسال ۲۱ هزار و ۵۸۷ 
میلیون متر مکعب گاز ترش به خط پنجم ارسال کرد که این مقدار در سال ۱3۹۴ 

حدود ۲۰ هزار و 3۴۵ میلیون متر مکعب بوده است.

بانک مرکزی اعلام کرد 

موضوع ورشکستگی بانک ها صحت ندارد 
مدیر کل نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری بانک مرکزی با رد ادعای یکی از 
داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری درباره ورشکستگی بانک ها، هشدار داد که در 
صورت تکرار، این بانک به عنوان »مدعی« از طریق مراجع قضایی اقدام خواهد کرد. 
عباس کمرئی با اشاره به سخنان روز جمعه علیرضا زاکانی در ستاد انتخابات کشور 
گفت: وی در دو اظهارنظر مختلف، مسائل مربوط به منافع و اعتماد عمومی کشور را 
مطرح کرده و به صراحت اعلام کرده »بانک ها امروز عمدتا ورشکسته اند. چرا دولت 
تصمیم گرفته این ورشکستگی را بعد از انتخابات اعلام کند؟ از ۲۱ بانک خصوصی، 
۱۵ بانک دچار کسری است«.وی تاکید کرد: اعلام این موضوع نادرست که به طور 
مستقیم با زندگی عموم مردم جامعه ارتباط دارد، باعث ایجاد نگرانی هایی میان 
مردم می شود که خسارت های ناشی از آن، جبران ناپذیر است.این مسئول در بانک 
مرکزی ادامه داد: متاسفانه اینگونه اظهارنظرها توسط افرادی که اطلاعات فنی دقیقی 
در این زمینه ندارند، با توجه به پیش رو بودن انتخابات ریاست جمهوری در کشور، 
تنها با هدف تامین مقاصد سیاسی کوتاه مدت ارزیابی می شود. کمرئی افزود: بانک 
مرکزی ضمن تکذیب مطلب عنوان شده از سوی زاکانی، از تمام نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری می خواهد منافع عمومی را قربانی اغراض سیاسی کوتاه مدت خود 
نکنند. مدیر کل نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری بانک مرکزی تاکید کرد: توقف 
و ورشکستگی بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی با توجه به نقش محوری آنها 
در اقتصاد در مقایسه با سایر بنگاه های اقتصادی، رخدادی پیچیده تلقی می شود 
و اظهارنظرهای غیرکارشناسی توسط افراد و نهادهای غیرمسئول تنها سبب وخامت 
اوضاع و افزایش ریسک سرایت و هجوم به بانک ها خواهد شد و اظهارنظر درخصوص 

این موضوع، نیازمند احتیاط بیشتر تمام دلسوزان نظام است. 
وی اظهار کرد: خوب است زاکانی اعلام کند که این اظهارنظر بر چه اساسی صورت 
گرفته و از کدام مرجع رسمی چنین گزارشی را دریافت کرده است؟ وی باید بداند 
که نظام بانکی بیش از ۸۰ درصد بار تامین مالی کشور را به دوش می کشد و این 
موضوعی نیست که بشود آن را دستاویز مطامع و مصالح کوتاه مدت سیاسی خود 

قرار داد.

رییس کل سازمان خصوصی سازی از آغاز مرحله 
دوم ساماندهی سهام عدالت از لحظات نخستین بامداد 
چهارشنبه )3۰ فروردین( خبر داد و گفت: سامانه سهام 
عدالت در این مرحله از مشمولان شماره حساب های 

دارای کد شبا مطالبه می کند. 
دیروزدر  حسینی  پوری  عبدالله  اشرف  »میرعلی 
نشست خبری افزود: سهام عدالت برخلاف یارانه های 
نقدی به همه مشمولان )نه والدین افراد، وصی، قیم یا 
ولی افراد( تعلق می گیرد و بر این اساس اگر مشمولان 
شماره حسابی به نام خود نداشته باشند، هیچ پولی به 
مشمولان تعلق نخواهد گرفت.به گفته این مقام مسئول، 
از  عدالت  سهام  از  ریال  میلیارد  هزار  امروز ۲۶۶  تا 
دولت جدا و سود آنها به مشمولان تعلق گرفته است.

وی اظهار داشت: در فاصله یک ماهه رونمایی از سامانه 
سهام عدالت تاکنون، حدود ۲ میلیون نفر از مشمولان 
به صورت داوطلبانه برای پرداخت اقساط خود و تملک 
سهام عدالت اعلام آمادگی کرده و پرداخت هایی انجام 

داده اند.
پوری حسینی تصریح کرد: پولی که تا امروز پرداخت 
شده فقط 3۷ میلیارد ریال از مجموع ۱۹۵ هزار میلیارد 
ریال آورده نقدی مورد انتظار بوده که بسیار ناچیز است.

 به گزارش ایرنا، ۱۰ سال مهلت قانونی برای اینکه از 
محل سود سهام عدالت، بدهی مشمولان بابت خرید 
سهام پرداخت شود، به پایان رسیده و برای هر فرد ۱۰ 
میلیون ریال )یک میلیون تومان( سهم طی در ۱۰ سال 

- بین سال های ۸۵ تا ۹۴ - اختصاص یافته است.
در این ۱۰ سال، از محل سود سهام عدالت مقداری 
سود به خزانه واریز شده و هم اکنون با پایان مهلت ۱۰ 
ساله، سهام قابل واگذاری است. سازمان خصوصی سازی 
تا شهریور ۹۶ مهلت در نظر گرفته تا مشمولانی که مانده 
ای دارند و همه ۱۰ میلیون ریال)یک میلیون تومان( 
سهام برایشان آزاد نشده، به واریز باقی مانده سهم برای 

مالکیت کامل آن کنند؛ موضوعی که اختیاری بوده و 
هیچ اجباری به واریز بدهی نیست.سامانه ساماندهی 
سهام عدالت صبح سه شنبه )هفدهم اسفند ماه ۱3۹۵( 
با حضور »اسحاق جهانگیری« معاون اول رئیس جمهوی 
و »علی طیب نیا« وزیر امور اقتصادی و دارایی، در سالن 

اجلاس سران رونمایی شد.
هدف عمده توزیع سهام عدالت، بهینه کردن توزیع 
درآمد در کشور و مشارکت دادن همه مردم در اداره امور 
اقتصادی کشور است و با بکارگیری راهکارهای خاص 

خود به تعدیل اقتصادی می پردازد. 
اهداف این طرح، مشارکت مردم در آبادانی کشور، رشد 
و توسعه اقتصادی، فقرزدایی، ترویج فرهنگ سهامداری، 
ایجاد تعادل ثروت میان دهک های بالا و پایین، افزایش 
سهم بخش تعاون، اتکای خانوارهای نیازمند به خودشان، 

قطع دست مفسدان اقتصادی، تسریع روند خصوصی 
سازی از طریق واگذاری گسترده سهام شرکت های 
دولتی، تفکیک مناسب تر وظایف حاکمیتی و بنگاه 
داری، سازماندهی کاراتر بنگاه های دولتی و کارآمدسازی 

دولت در عرصه وظایف حاکمیتی است.
به گفته پوری حسینی، انطباق زمان توزیع سهام 
عدالت با انتخابات ریاست جمهوری سال ۱3۹۶ تصادفی 
بوده و به هیچ عنوان دخل و تصرفی در آن صورت 

نگرفته و انجام این مهم مطابق قوانین و مقررات است.
به گفته این مقام مسئول، مطابق مصوبه شورای عالی 
اصل ۴۴ قانون اساسی سازمان خصوصی سازی موظف 
است با توجه به انقضای ۱۰ ساله اقساط سهام عدالت 
نسبت به ارایه صورتحساب مشمولان اقدام کند و سود 
سهام را به اندازه ای که به مشمولان تعلق دارد، بپردازد.

دولت یازدهم با استقرار خود در سال ۹۲ توانست با مهار نرخ تورم از رشد بی رویه قیمت 
گوشت قرمز نیز جلوگیری کند، در حالیکه در دولت های نهم و دهم قیمت گوشت قرمز 
۵۱۰ درصد رشد پیدا کرده بود، در دوره چهارساله دولت یازدهم این رشد تنها نزدیک 

۱۶ درصد شده است. 
به گزارش ایرنا، در دوره هشت ساله ی دولت نهم و دهم )طی سالهای ۸۴ تا ۹۲( رشد 
قیمت ها به گوشت قرمز محدود نشد و نرخ محصولات پروتئینی همچون گوشت مرغ، 
تخم مرغ و ماهی نیز تحت تاثیر تورم لجام گسیخته این دوره ، رشد جهشی را تجربه 
کردند با توجه به این که در تمام دنیا محصولات پروتئینی نقش بسزایی در سبد خانوار 
دارد، دولت ها تلاش دارند تا نرخ این محصولات افزایش چندانی نداشته باشد و تا حد 
امکان قیمت ها را ثابت نگه دارند تا همه اقشار بتوانند از این محصولات بهره مند شوند. 
ایران نیز مستثنی از دیگر کشورها نیست زیرا محصولات پروتئینی از جمله گوشت قرمز، 
گوشت سفید و تخم مرغ متقاضیان زیادی برای مصرف دارد، اما با افزایش چشمگیر 
قیمت ها عملا برخی خانوارها دیگر قادر به مصرف این محصولات نیستند و سرانه 
مصرف در کشورما نسبت به سالهای گذشته با کاهش روبرو شده است. این درحالیست 
که ایران در تولید گوشت مرغ و تخم مرغ و ماهی مورد نیاز خودکفاست و تنها نزدیک 
۱۰ درصد گوشت قرمز مورد نیاز خود را از طریق واردات تامین می کند بنابراین این امر 
بیانگر آن است که به دلیل تولید داخلی محصولات پروتئینی نباید قیمت این محصولات 
تغییر چندانی می یافت. آمارها نشان می دهد در سال ۱3۸۴ احمدی نژاد دولت را با نرخ 
تورم ۱۰.۴ درصد تحویل گرفت و در سال نخست فعالیت خود آن را به ۱۱.۹ درصد، در 
سال دوم به ۱۸.۴ درصد و در سال سوم به ۲۵.۴ درصد و در سال چهارم ۱۰.۸ درصد 
رساند. بنابراین در ابتدای دولت نهم )سال ۱3۸۴( قیمت هرکیلوگرم گوشت گوسفندی 

با استخوان ۵۱ هزارریال؛ گوشت گاو و گوساله بی استخوان ۴۵ هزار و ۸۰۰ ریال، گوشت 
مرغ ۱۴ هزارو ۷۰۰ ریال و تخم مرغ هشت هزارو ۹۰۰ ریال بوده است. نرخ تورم در 
دولت دهم )سال ۱3۸۹( با رشد ۱۲.۴ درصد، سال ۹۰ با ۲۱.۵ درصد، سال ۹۱ با 3۰.۵ 
درصد و سال ۹۲ با 3۴.۷ درصد رو به افزایش گذاشت. به طوری که در سال ۸۸ تا ۹۲ 
قیمت هرکیلوگرم گوشت گوسفندی با استخوان به ۱۴۶ هزارو ۷۲۰ ریال، گوشت گاو 
و گوساله بی استخوان به ۱۰۶ هزارو۴۴۰ هزارریال، گوشت مرغ 3۰ هزارو ۵۴۰ ریال و 
تخم مرغ به ۲۸ هز ارو ۵۲۰ ریال رسید. اما کابینه یازدهم در سال ۹۲ با تحویل گرفتن 
دولت با نرخ تورم 3۴.۷ درصد توانست با ایجاد رشد اقتصادی و مهار نرخ تورم این نرخ را 
به ۹ درصد برساند.  به نحوی که در ابتدای سال ۹۲ قیمت هرکیلوگرم گوشت گوسفندی 
با استخوان 3۲۲ هزارو ۲3۰ ریال، گوشت گاو و گوساله بی استخوان 3۲۱ هزارو ۹۷۰ 
ریال ، گوشت مرغ ۶۹ هزارو ۴۰۰ ریال و تخم مرغ ۹3 هزارو 33۰ ریال بود. با تلاش 
های دولت یازدهم در تثبیت نرخ ها، در سال ۹۵ قیمت هرکیلوگرم گوشت گوسفندی با 
استخوان به 3۷۸۴ هزارو 3۸۰ ریال، گوشت گاو و گوساله بی استخوان 3۶۷ هزارو ۶۲۰ 
ریال، گوشت مرغ به ۵3 هزارو ۲۰۰ ریال و تخم مرغ به ۸۶ هزارو ۶۲۰ ریال رسید. فرجام 
سخن، در دولت یازدهم با اجرای برجام و در اولویت قراردادن تحقق برنامه های اقتصاد 
مقاومتی مورد تاکید مقام معظم رهبری دولت یازدهم توانست تا حد ممکن با کاهش 
نرخ تورم از افزایش قیمت کالاهای مصرفی جلوگیری کند اما با وجود این که کماکان 
با رشد نامحسوسی مواجه بودیم اما به طور کلی این افزایش با رشد جهشی قیمت ها 
در دولت نهم و دهم قابل مقایسه نیست. در واقع در سال ۱3۸۴ نرخ هرکیلو گوشت 
گوسفندی ۵۱ هزارریال ، در سال ۹۲ به 3۲۲ هزارو ۲3۰ بود که در سال ۹۵ به 3۷۴ 

هزارو 3۸۰ ریال رسیده است.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران گفت: اگر صدا و سیما مردم را از سرمایه 
گذاری ناامید نکند،بخشی از منابع مردم با تشویق دولت 
و هماهنگی همه ارکان نظام به حوزه کسب وکار وارد می 

شود. 
سیدحمید حسینی  افزود: دولت باید شرایطی فراهم 
کند تا مردم به بازار و سرمایه گذاری در حوزه تولید وارد 
شوند؛ باید مردم را امیدوار کرد. وی با تاکید بر اینکه 
بخش درمان، بخش انرژی های نو و کسب وکارهای نوین 
مهمترین حوزه های اشتغالزایی هستند،گفت: باید به 
ظرفیت های بخش خدمات توجه کنیم تا اشتغال پایدار 
در کشور ایجاد شود. حسینی درباره نقش نفت و اقتصاد 
نفتی در سال اقتصاد مقاومتی تولید و اشتغال نیز گفت: 
امسال سومین سال پیاپی است که اقتصاد مقاومتی در 
دستور کار قرار می گیرد؛ انتظار این است که آثار تلاش 

دولت در دو سال گذشته در حوزه انرژی، حوزه تولید 
و اشتغال در سال ۹۶ نمایان شود. حسینی اضافه کرد:  
یکی از موفق ترین حوزه های اقتصادی حوزه انرژی، نفت، 
گاز و پتروشیمی است. علاوه بر موفقیت های حوزه نفت، 
امسال ۲۵۰ میلیارد مکعب افزایش تولید گاز داشتیم. از 
طرفی ظرفیت تولید نفت به ظرفیت قبلی برگشته است. 
ما در حوزه نفت اصولا افت طبیعی داریم که با افزایش 
تولید از میدان نفت کارون این افت تولید جبران شده و 
به افزایش تولید رسیده ایم. وی معتقد است: بخش نفت، 
گاز و پتروشیمی موفق بودند و در کنار آن بخش فولاد و 
خودرو که صنایع اصلی کشور هستند در دو سال گذشته 
تحرک خوبی داشتند. به گفته حسینی، اقداماتی که در 
بخش های زیربنایی نفت گاز، سایر انرژی ها، خودرو و فولاد 
و کشاورزی صورت گرفته، امسال آثار خود را در حوزه 
حمل ونقل، خدمات، بیمه و بانک نشان می دهد.وی اضافه 

کرد: ۷۰۰ هزار شغل پارسال ایجادشده است. البته این 
اشتغال آفرینی در حوزه نفت نبوده است؛ اما اثر رونق حوزه 
نفتی در دیگر بخش ها نمایان شده است. زمانی که دولت 
یازدهم بر سر کار آمد، حوزه نفت با مازاد نیروی کار مواجه 
بود که در سال گذشته دولت توانست به وضعیت آن ها 
سامان بخشد. درواقع در حوزه ایران خودرو، گاز و نفت 
شغلی ایجاد نشده است ولی رونق این صنایع آثار خود را 
در سایر بخش ها گذاشته است. در حوزه خود این رشته ها 
با انباشت نیرو مواجه هستند شرکت هایی که با انباشت 
نیروی انسانی مواجهه است در دوره رونق، فقط وضعیت 
نیروهای قبلی خود را تثبیت می کند. حوزه انرژی به لحاظ 
اشتغال آفرینی روند مثبتی نخواه ۹ د داشت ولی اشتغال 
را پایدار خواهد کرد. حسینی گفت: نباید از حوزه نفت و 
انرژی انتظار اشتغال آفرینی داشت ولی باید آثار آن ها را 

در حوزه های دیگر و صنایع پایین دستی جست وجو کرد.

رییس کل سازمان خصوصی سازی: 

سود سهام عدالت فقط به حساب مشمولان واریز می شود 

در دولت یازدهم تنها ۱۶ درصد 

رشد 510 درصدی قیمت گوشت قرمز در دولت نهم و دهم

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران : 

صدا و سیما مردم را از سرمایه گذاری ناامید نکند 
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۶ اردیبهشت قرارداد ایران و آدیداس نهایی می شود

 پوشاک تیم ملی در بازی با ازبکستان
 تغییر می کند

پس از عقد قرارداد میان فدراسیون فوتبال و شرکت پوشاک ورزشی آدیداس،  این 
شرکت برای بازی ایران و ازبکستان پوشاک جدیدی را تهیه خواهد کرد.

پس از مذاکرات طولانی مدت فدراسیون فوتبال و شرکت پوشاک ورزشی آدیداس، 
دو طرف ظرف یک ماه آینده قرارداد دو طرفه ای را نهایی خواهند کرد و احتمالا 
مراسم رونمایی هم در اردیبهشت یا خرداد برگزار می شود. ششم اردیبهشت ماه سال 
جاری گروه ایران متشکل از عابدینی و ساکت در دوبی حاضر می شوند و مذاکرات 
نهایی را با مسئولان این شرکت انجام می دهند. سپس مدیران این شرکت برای معتبر 
شدن قرارداد به ایران می آیند تا قرارداد توسط مهدی تاج، علی کفاشیان و مدیران 
این شرکت هم امضا شود. مدت زمان این قرارداد تا جام جهانی ۲۰۲۲ قطر خواهد 
بود. بعد از امضای قرارداد مراسم رونمایی در تهران هم برگزار خواهد شد و سپس 
تیم های ملی از پوشاک این شرکت استفاده می کنند.از همین رو شرکت آدیداس 
اولین بسته پوشاک خود را هم قبل از بازی با ازبکستان به فدراسیون فوتبال ایران و 
تیم ملی پس از چند ماه که از پوشاک خریداری شده آدیداس استفاده می کرد، از 
لباس مورد تایید این شرکت استفاده خواهد کرد. ایران و ازبکستان روز ۲۲ خرداد در 

ورزشگاه آزادی دیدار می کنند.

مدیر روابط عمومی سازمان لیگ اعلام کرد:

جام قهرمانی پرسپولیس روز چهارشنبه
 اهدا می شود

مدیر روابط عمومی سازمان لیگ برتر ایران گفت: مراسم اهدای جام قهرمانی لیگ 
برتر به پرسپولیس، روز چهارشنبه انجام می شود و برنامه ای برای تغییر این زمان 

نداشته ایم.
 حجت الله بهمنی در گفتگو با سایت باشگاه پرسپولیس درباره زمان اهدای جام 
قهرمانی به پرسپولیس گفت: برنامه سازمان لیگ برای برپایی مراسم اهدای جام به 
قهرمان رقابت های این فصل طبق همان برنامه قبلی دنبال می شود و ما هیچ برنامه ای 
برای تغییر این زمان نداریم. وی ادامه داد: اقدامات براساس همان زمانی که پیش از این 
رئیس فدراسیون فوتبال در کنفرانس خبری اعلام کرد دنبال خواهد شد. آقای تاج در 
کنفرانس خبری که داشتند، گفتند؛ در صورت نهایی شدن تکلیف قهرمانی رقابت های 
لیگ برتر، مراسم اهدای جام در هفته بیست و هشتم بازی ها و در بازی پرسپولیس 
برابر پدیده انجام خواهد شد. مدیر روابط عمومی سازمان لیگ خاطرنشان کرد: برخلاف 
اخبار و شایعات اعلام شده، ما هیچ تغییر برنامه ای نداشته ایم و قصدی هم برای انجام 
این کار نداریم. مگر اینکه باشگاه پرسپولیس درخواستی داشته باشد که تا این لحظه 
چنین درخواستی هم مطرح نشده است. روز یکشنبه هم جلسه ای کاری برای برگزاری 
این مراسم برقرار خواهد شد. تیم فوتبال پرسپولیس با پیروزی برابر ماشین سازی، 
قهرمانی خود را سه هفته پیش از پایان رقابت ها مسجل کرد و با توجه به روند رو 
به ترقی مراسم های اهدای جام در سال های گذشته، انتظار می رود برنامه ای با شکوه 
تدارک دیده شود که البته کثرت حضور هواداران عظمت خاصی به آن خواهد بخشید .

صبا با سه محروم به سپاهان رسید 
تیم فوتبال صبای قم روز شنبه علاوه بر شکست برابر استقلال، سه بازیکن خود را 

نیز برای جدال هفته بعد مقابل سپاهان از دست داد.
 تیم فوتبال صبای قم در آخرین دیدار خود که مقابل استقلال تهران در ورزشگاه 
آزادی برگزار شد، با نتیجه دو بر یک مغلوب شد و سه بازیکن این تیم نیز دیدار برابر 
سپاهان را از دست دادند.  حنیف عمران زاده در بازی دیروز اخراج شد و رضا عنایتی 
و مهران امیری نیز 3 اخطاره شدند تا بازی بعدی تیمشان را از دست بدهند. تیم 
صبای قم روز پنج شنبه 3۱ فرودین ماه در قم میزبانی تیم سپاهان را بر عهده دارد 
و با توجه به شرایط جدول و نزدیک شدن تیم سیاه جامگان به این تیم، کار سختی 

پیش رو خواهد داشت.

با حضور کفاشیان و ناظم الشریعه؛

حسن زاده جایزه بهترین فوتسالیست سال آسیا 
را دریافت کرد

مراسم تجلیل از بهترین بازیکن فوتسال آسیا صبح دیروز با حضور علی کفاشیان 
برگزار شد.

مراسم اهدای جایزه علی اصغر حسن زاده، بهترین بازیکن فوتسال آسیا در سال 
۲۰۱۶ دیروز صبح از سوی علی کفاشیان، نایب رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا و 
سرپرست کمیته فوتسال اهدا شد. در این مراسم عباس ترابیان، سید محمد ناظم 

الشریعه و کاظم سلیمانی حضور داشتند.  

ورزشی

 نگاهی به عملکرد سرخابی ها در دربی در فصل قهرمانی

پرسپولیسِ برانکو، نخستین تیمی که دربی را 
باخت و قهرمان شد

سرخ پوشان تهرانی در لیگ برتر امسال، نخستین تیمی بودند که در دربی شکست 
خوردند و به مقام قهرمانی رسیدند.

پرسپولیس روز )شنبه( با شکست ماشین سازی، به حسرت ۹ ساله هواداران خود در 
کسب مقام قهرمانی لیگ برتر و نیز به دوری یک ساله ماشین سازان از لیگ دسته اول 
پایان داد. این در حالی است که سرخ پوشان در فصلی این عنوان را به دست آوردند که 

در دربی مقابل آبی های پایتخت شکست خوردند.
نکته جالب این قهرمانی این بود که تا به حال تیمی که در دربی شکست خورده 
بود، موفق به کسب عنوان قهرمانی نشده بود. در نخستین فصل لیگ برتر فوتبال )سال 
۸۱ - ۸۰( تیم پرسپولیس موفق شد در جدالی به یاد ماندنی و در آخرین هفته، از 
شکست استقلال مقابل ملوان انزلی نهایت استفاده را ببرد و جام قهرمانی را فتح کند. 
هر دو دربی این فصل با تساوی همراه بود. دربی رفت با تساوی ۱ - ۱ و مسابقه برگشت 

دو تیم بدون رد شدن توپی از خط دروازه ها به پایان رسید.
استقلال در فصل ۸۵ - ۸۴، توانست نخستین قهرمانی خود را در لیگ برتر در 
سومین فصل حضور امیر قلعه نویی روی نیمکت خود به دست آورد. ژنرال آبی ها در 
این سه سال، سه تساوی و سه پیروزی در دربی کسب کرد. دربی لیگ پنجم که با 
قهرمانی شاگردان قلعه نویی به پایان رسید، استقلال یک تساوی و یک پیروزی در دربی 
کسب کرد. بازی رفت دو تیم با تک گل رضا عنایتی، به سود استقلال خاتمه یافت و 

بازی برگشت هم با تساوی بدون گل به اتمام رسید.
نخستین فصل حضور افشین قطبی در ایران به عنوان سرمربی )فصل ۸۶-۸۷(، 
با قهرمانی دراماتیک سرخ ها همراه بود، آن هم در مسابقه ای که سپهر حیدری در 
دقیقه ۶+۹۰، نقش یک منجی را برای پرسپولیس ایفا کرد و جام قهرمانی را در تهران 
نگه داشت. دو دربی این فصل هم به دو تساوی یک - یک منجر شد. امید روانخواه و 
محسن خلیلی در هر دو دربی گلزنی کردند. البته هماهنگی این دو به همین جا ختم 

نشد و فصل بعد، هر دو بازیکن رباط صلیبی پاره کردند.
بازگشت امیر قلعه نویی به نیمکت استقلال )پس از نجات مس کرمان از سقوط 
در فصل قبل(، فصل ۸۸ - ۸۷ بود که آبی ها به مدد مجید جلالی و شاگردانش در 
تیم فولاد، با پیروزی مقابل پیام مشهد و به لطف تفاضل گل بهتر نسبت به ذوب آهنِ 
منصور ابراهیم زاده به مقام قهرمانی دست یافتند. تلاش سرخابی ها در کسب پیروزی 
مقابل یکدیگر در این فصل هم برنده نداشت و سریال تساوی های کسل کننده ۱-۱، 

حوصله هواداران را در این فصل نیز سر برد.
فصل ۹۲ - ۹۱، باز هم بازگشت قلعه نویی به استقلال و باز هم یکه تازی آبی ها. تیم 
پرستاره استقلال با بازیکنانی چون نکونام، مجیدی، رحمتی، جباری و منتظری، یک 
هفته مانده به پایان لیگ یازدهم، سومین قهرمانی تیم پرطرفدار تهرانی در لیگ برتر 
را به هواداران استقلالی هدیه کردند. هر دو دربی این فصل با تساوی بدون گل به 
پایان رسید تا شائبه تلاش قلعه نویی برای نگه داشتن رکورد نباختن در دربی را تقویت 
کند. رکوردی که دو سال بعد و با شکست استقلال مقابل شاگردان حمید درخشان 

شکسته شد.
سومین فصل حضور برانکو در پرسپولیس در لیگ امسال با قهرمانی پرسپولیس در 
سه هفته مانده به پایان لیگ قطعی شد. این مربی کروات هم بارها صحبت از ماندن 
در جمع سرخ پوشان کرده تا او هم نخستین سرمربی باشد که یک دربی را می بازد 
و فصل بعد هم در آن تیم می ماند. دربی رفت با تساوی بدون گل و دربی برگشت با 
شکست 3 بر ۲ پرسپولیس در دربی همراه بود. مسابقه ای که به ناکامی پنج ساله آبی ها 
در پیروزی در دربی خاتمه داد و اندکی، به حسرت هواداران استقلال در کسب جام 

در این فصل التیام بخشید.

انوشیروانی: 

در مورد رستمی، فدراسیون تصمیم گیرنده است

سرمربی تیم ملی وزنه برداری با بیان اینکه امیدوار است مشکل سهراب مرادی حل 
شود، گفت: برای مسابقات آسیایی قول قهرمانی نمی دهم اما قول می دهم جایگاه 

خوبی داشته باشیم.
سجاد انوشیروانی در خصوص آماده سازی تیم وزنه برداری جهت حضور در مسابقات 
قهرمانی آسیا اظهار داشت: اتفاقاتی رخ داده که دستمان بسته شده و هدف اولمان این 
بود که دو تیم متفاوت را راهی مسابقات آسیایی و کشورهای اسلامی کنیم. متاسفانه 
این هدف ما محقق نشده و باید از برخی نفرات بخصوص در ۴ وزن دوم در هر دو 

تورنمنت استفاده کنیم.
وی خاطرنشان کرد: ادامه مصدومیت بهداد سلیمی که تازه خوب شده و امیدوارم 
به جهانی امسال برسد در کنار شکستن انگشت پای سلیمانی و مصدومیت بهرام زاده 
در خلال برگزاری لیگ باعث شد برخلاف لیست اولیه تصمیم بگیریم و ترکیب را 

تغییر دهیم.
انوشیروانی عنوان کرد: سهراب مرادی هم هنوز به اردو نیامده و دوست دارم مشکلات 
او نیز که عمده اش مشکلات مالی است حل شود و بار دیگر سهراب را در اردوها ببینیم.

سرمربی تیم ملی در ارتباط با اینکه آیا سهراب مرادی به مسابقات آسیایی و 
کشورهای اسلامی می رسد یا خیر، عنوان کرد: لزومی ندارد که مرادی به این مسابقات 

برسد و امیدوارم برای مسابقات جهانی آماده باشد.
انوشیروانی در خصوص برخی انتقادات از وی و وجود نفرات مصدوم در اردوها گفت: 
در زمانی که تیم ملی دست من بوده کم آسیب ترین تیم را داشته ایم و جدا از آن از 
لحاظ دارویی هم حساسیت ها در جهان بالا رفته و مثل سابق نیست اما شرایطی ایجاد 
کردیم که ریکاوری به موقع باشد و تمرینات هم فشار متوازنی ایجاد کند. تا امروز 
در این امر موفق بودیم و یک سالی که در راس امور هستیم آسیب جدی نداشتیم. 
آسیب ها جزیی بوده و منتقدان باید دوره های قبلی را هم ببینند، هرچند این نفرات 

شاید از دوستان ما باشند!
نایب قهرمان المپیک لندن در خصوص غیبت مرادی و رستمی و البته مصدومیت 
سلیمی و اینکه نبود احتمالی این نفرات در مسابقات جهانی آمریکا آیا مشکل ساز 
نخواهد شد، تصریح کرد: تا مسابقات جهانی مشکلات حل می شود. اگر شرایط 
مدیریت شود در مسابقات جهانی تیم فوق العاده ای خواهیم داشت ولی به شرطی که 
برنامه های ما به خوبی پیاده شود تا با آسایش در مسیر موفقیت قرار بگیریم. اگر شرایط 

مهیا شود قهرمان دنیا می شویم.
سرمربی تیم ملی وزنه برداری ادامه داد: امیدوارم رستمی را در تیم داشته باشم و هیچ 
مربی منکر این موضوع نیست و همه چیز به فدراسیون بستگی دارد و آنها نیز درصدد 
هستند حواشی را به حداقل برسانند تا تیمی یکدست داشته باشیم. امیدوارم این 
مشکل نیز حل شود تا رستمی و مرادی در کنار سلیمی ایران را دست نیافتنی کنند.

انوشیروانی گفت: برای مسابقات آسیایی قول قهرمانی نمی دهم اما قول می دهم 
جایگاه خوبی داشته باشیم. ما به جوانان میدان داده ایم ولی چشم اندازی ۲ و ۴ ساله 

داریم تا در المپیک و بازی های آسیایی موفق باشیم.
وی با اشاره به تغییر وزن برخی ملی پوشان  به تسنیم گفت: جابر بهروزی به ۷۷ 
کیلوگرم آمده و مجید عسکری نیز به ۶۹ کیلو آمده است و نیاز به تمرینات و مسابقات 
بیشتری دارند. ایوب موسوی نیز به دسته ۹۴ آمده و علی هاشمی در ۵۱ کیلو روی 
تخته می رود. بی شک اگر همین روند خوب را ادامه دهیم چند مدعی کسب مدال 

جهانی در آمریکا خواهیم داشت.

دیدار حساس  با  فوتبال  اول  دسته  لیگ  هفته سی و دوم 
تیم های رده های دوم و سوم پیگیری می شود.

هفته سی و دوم لیگ دسته اول فوتبال امروز با برگزاری ۹ 
دیدار پیگیری می شود و در حساس ترین بازی، تیم های رده 
دومی و سومی پارس جم جنوبی و ملوان  بندرانزلی به مصاف 
یکدیگر می روند. در دیگر دیدار مهم این هفته تیم صدرنشین 
ایرانجوان  انتهای جدولی  باید میزبان تیم  سپیدرود رشت 

بوشهر باشد.
*فولاد )وحدت( یزد - نساجی قائمشهر ساعت 16:45

در سه هفته پایانی، هر بازی برای تیم فولاد حکم فینال را 
دارد. با توجه به اخراج چند بازیکن نساجی، این فرصت برای 
فولاد فراهم شده تا بتواند سه امتیاز بازی حساس این دیدار 
را بدست بیاورد. این تیم هفته گذشته در حالی که از حریفش 
پیش بود، در نهایت بازی را به حریف خود واگذار کرد و به رتبه 
شانزدهم جدول سقوط کرد. یزدی ها برای فرار از سقوط علاوه 
بر اینکه خودشان باید بتوانند امتیازات لازم را کسب کنند، باید 
امیدوار به نتیجه نگرفتن دیگر رقبا هم باشند. از طرف دیگر 
حسین مسگرساروی سرمربی نساجی مازندران اصلًا از شرایط 
تیمش راضی نیست و به همین دلیل تصمیم به کنار گذاشتن 
شش نفر از بازیکنان خود گرفت. نساجی در میانه فصل وضعیت 
خوبی در جدول داشت و هواداران این تیم تا حد زیادی امیدوار 
بودند تا پس از سال ها، تیم محبوب خود را در لیگ برتر ببینند، 
اما تصمیمات اشتباه مدیران این تیم سبب شد نساجی اکنون 

هیچ امیدی به لیگ برتری شدن نداشته باشد.
*مس رفسنجان - بادران تهران ساعت 16:45

جدال تیم های یازدهم و پنجم جدول رده بندی؛ مس دیگر 
نه امیدی برای صعود دارد و نه دیگر خطر سقوط تهدیدش 
می کند. این تیم در ابتدای فصل جزو تیم های قعر نشین بود اما 
پس از روی کار آمدن کریستوویچ توانست نتایج خوبی بگیرد. 
مس می تواند با امتیازگیری از سه دیدار باقیمانده، چند رتبه در 
جدول رده بندی بالا برود و وضعیت مناسب تری کسب کند. 
بادران نیز با وجود اینکه هنوز روی کاغذ شانس صعود به لیگ 
برتر را دارد، اما ربیعی سرمربی این تیم نیز امید چندانی به لیگ 
برتری شدن ندارد. نارنجی پوشان تهرانی از ابتدای لیگ دسته 
اول، چه در زمانی که میثاقیان هدایت این تیم را بر عهده داشت 
و چه بعد از آنکه ربیعی به این تیم اضافه شد، همواره جزو 

تیم های مدعی و بالانشین جدول بوده اند.
* خونه به خونه بابل - فجر سپاسی شیراز

 ساعت 16:45
رویارویی دو تیم آماده فجر و خونه به خونه در حالی که هر 
دو تیم از سه بازی گذشته خود هفت امتیاز بدست آورده اند، 
می تواند جذاب باشد. تیم خونه به خونه در دو دیدار گذشته خود 
مقابل دو تیم مدعی مس کرمان و گل گهر موفق شده به برتری 
برسد. شاگردان دست نشان همچنان در انتظار نتیجه رأی دیدار 
مقابل نساجی هستند. در صورت تکرار رأی کمیته انضباطی 
مبنی بر 3 بر صفر برنده اعلام شدن تیم بابلی، این تیم می تواند 
تا رتبه پنجم جدول بالا بیایید و باز هم کور سوی امیدی برای 
لیگ برتر شدن پیدا کند، اما خونه به خونه برای کسب سه امتیاز 

این مسابقه، کار آسانی پیش رو ندارد و باید مقابل تیم آماده 
فجرسپاسی قرار بگیرد.

فجر با هدایت غلامحسین پیروانی هفته گذشته پس از چند 
هفته بالاخره موفق شد از رده هفدهم جدول جدا شود و یک 
پله در جدول بالا بیاید. حالا شاگردان پیروانی روحیه مضاعفی 
گرفته اند و قطعا تلاش می کنند تا با پیروزی در این بازی و در 
صورت نتیجه نگرفتن خیبر خرم آباد، یک پله دیگر در جدول 

صعود کند.
*آلومینیوم اراک - گل گهر سیرجان ساعت 16:45

عملکرد موفق مهدی پاشازاده در آلومینیوم باعث شده تا 
زمزمه های تمدید قرارداد این مربی با باشگاه آلومینیوم برای 
فصل آینده نیز به گوش برسد. آلومینیوم دو دیدار گذشته خود 
را با پیروزی پشت سر گذاشته و عملکرد مناسبی را از خود به جا 
گذاشته است. آلومینیوم از جمله تیم هایی است که عملکردش 
در سه هفته پایانی تأثیر فراوانی بر سرنوشت تیم های صعود 
کننده به لیگ برتر و سقوط کننده به لیگ دسته دوم دارد. این 
تیم پس از این دیدار به ترتیب باید با تیم های بادران تهران و 

فجرسپاسی شیراز مصاف کند.
گل گهر در بدترین زمان ممکن دچار افت شد و دو بازی 
گذشته خود را شکست خورد. شاگردان بگوویچ هفته گذشته 
در خانه خود مقابل پارس جنوبی یکی از رقبای اصلی شان 
برای صعود شکست خوردند و بازی شش امتیازی را به حریف 

مستقیمش واگذار کردند. همین باخت باعث شد این تیم به 
رده چهارم جدول سقوط کند و حالا در فاصله سه هفته مانده 
به پایان مسابقات، باید منتظر شکست تیم های بالانشین خود 
باشد. گل گهر علاوه بر این بازی، هفته آینده نیز دیدار حساسی 
مقابل سپیدرود دارد و شاید در آن مسابقه تکلیف تیم های 
صعود کننده مشخص شود. گل گهر با ۴3 گل زده، بهترین خط 
حمله لیگ را در اختیار دارد اما در دو هفته گذشته عملکرد 
مناسبی در این زمینه نداشته و فقط یک گل به ثمر رسانده 

است.
* راه آهن تهران - مس کرمان ساعت 16:45

شکست  خورده های هفته سی و یکم به مصاف هم می روند. 
مس کرمان و راه آهن هر دو در چند هفته گذشته روند رو به 
نزولی داشته اند تا جایی که تیم مس از کورس صعود به لیگ 
برتر جا ماند و راه آهن نیز در خطر سقوط به لیگ دسته دو قرار 
گرفته است. راه آهنی که در نیم فصل نخست با هدایت پاشازاده 
توانسته بود نتایج خوبی کسب کند، به دلیل مشکلات مالی 
سرمربی خود و چند بازیکن تأثیرگذارش را از دست داد. این 
تیم در نیم فصل دوم به دین محمدی سپرده شد اما هر چه به 
پایان لیگ نزدیک می شویم، این تیم هم با مشکلات بیشتری 
مواجه شد و اکنون جایگاه خود را حتی برای ماندن در لیگ 
دسته اول هم در خطر می بیند. از سوی دیگر تیم مس کرمان 
نیز در نیم فصل دوم عملکرد فوق العاده ای داشت و توانست خود 

را در قامت یک مدعی صعود معرفی کند، اما تحمل سه شکست 
در چهار هفته اخیر باعث شد تا این تیم کرمانی به رتبه ششم 

جدول سقوط کند و دیگر امیدی به صعود نداشته باشد.
 *سپیدرود رشت - ایرانجوان بوشهر ساعت 16:45

سپیدورد برای صعود به لیگ برتر و ایرانجوان برای فرار از 
سقوط مقابل یکدیگر قرار می گیرند. سپیدرود نزدیک تر از 
به صعود  امیدوار  هوادارانش  و  است  برتر  لیگ  به  همیشه 
به لیگ برتر هستند. بازیکنان این تیم در این فصل با وجود 
تمام مشکلات مالی که داشتند توانستند عملکرد فوق العا ده ای 
داشته باشند و مدعی اصلی قهرمانی لیگ دسته اول هستند. 
نظرمحمدی و شاگردانش تلاش می کنند هر سه امتیاز بازی 
را به دست بیاورند و یک گام دیگر به صعود نزدیک تر شوند. 
ایرانجوان نیز با پیروزی که هفته گذشته مقابل فولاد یزد به 
دست آورد، تا حد زیادی شانس بقای خود را در لیگ دسته اول 
افزایش داد اما باز هم برای فرار از جمع تیم های انتهای جدولی 

نیاز به این سه امتیاز دارد. 
* اکسین البرز - نفت مسجدسلیمان ساعت 16:45

یحیی  اینکه  از  بعد  و  دوم  فصل  نیم  در  می رفت  انتظار 
گل محمدی هدایت اکسین را بر عهده گرفت، این تیم بتواند 
عملکرد بهتری نسبت به نیم فصل اول از خود نشان دهد و 
به جمع تیم های مدعی اضافه شود اما نتوانست انتظارات را 
برآورده کند. یحیی گل محمدی و تیمش با ۴۲ امتیاز در رده 
دهم جدول قرار دارند و دیگر هیچ امیدی به ادامه لیگ ندارند. 
نفت مسجدسلیمان نیز همچنان در منطقه خطر قرار دارد و 
برای اینکه خیالش از بابت عدم سقوط به لیگ دسته دو راحت 

شود، نیاز به چهار امتیاز از سه دیدار آینده دارد. 
*پارس جنوبی جم بوشهر - ملوان بندر انزلی 

ساعت 17
است.  هفته  این  دیدار  حساس ترین  بازی،  این  بی شک   
تیم های پارس جنوبی و ملوان با ۵۶ امتیاز و بر حسب تفاضل 
گل در رتبه های دوم و سوم جدول قرار دارند و نزدیک ترین 
تیم های تعقیب کننده سپیدرود صدرنشین هستند. هر کدام از 
این دو تیم که بتواند سه امتیاز این بازی را بدست بیاورد، گام 
بلندی را برای صعود به لیگ برتر برداشته است. پارس جنوبی با 
۱۲ گل خورده عملکرد فوق العاده ای در خط دفاع داشته و تارتار 
امیدوار است در دیدار فردا مقابل ملوان، با تکیه بر همین قدرت 
دفاعی بتواند دست پر از زمین خارج شود. قوهای سپید انزلی 
نیز با توجه به اینکه هفته آینده باید به مصاف خونه به خونه بابل 
بروند، نیاز فراوانی به سه امتیاز این بازی دارند تا با خیال راحت 

گام به آن بازی حساس بگذارند.
 * استقلال اهواز _ خیبر خرم آباد ساعت 17:15

استقلال اهواز سقوط کرده به لیگ دو بدترین عملکرد را در 
همه خطوط داشته و به نوعی با استحقاق کامل به لیگ پایین تر 
سقوط کرده است. این بازی بهترین فرصت برای تیم خیبر است 
تا سه امتیاز خارج از خانه حساس اما راحت را بدست بیاورد. 
آبی های اهواز در چند هفته گذشته همواره تیم شکست خورده 
زمین بوده اند و به احتمال زیاد خیبر در دیدار مقابل این تیم کار 

سختی نخواهد داشت.

 هفته سی و دوم لیگ دسته اول فوتبال

جنگ صعود تارتار و مایلی کهن در بوشهر

کفاشیان:

 برای حضورم در فیفا اراده داخلی را ندیدم

نایب رئیس فدراسیون فوتبال گفت: ما و فدراسیون 
یکی هستیم ولی آن اراده را ندیدم که در انتخابات شورای 

فیفا شرکت کنم.
علی کفاشیان در حاشیه جلسه کمیته فنی فوتسال 
اظهار داشت: AFC جایزه ای را برای اصغر حسن زاده که 
به عنوان بهترین بازیکن سال آسیا انتخاب شده است، 
ارسال کرده بود که امروز این جایزه را به او اهدا خواهیم 
کرد. البته برنامه هایی داریم که از همه بازیکنان تیم ملی 

فوتسال تقدیر کنیم و به آنها پاداش بدهیم.
برتر فوتسال در دوره  اینکه چرا لیگ  وی در مورد 
گذشته تا حد زیادی تنش و جنجال داشت، گفت: در 
مجموع لیگ خوبی داشتیم و رقابت ها بسیار نزدیک بود 
تا جایی که تا روز آخر نمی دانستیم چه تیمی قهرمان 
این  بعضا  کردیم.  فراهم  قهرمانی  کاپ  و ۴  می شود 
حساسیت ها باعث می شود تا ناآرامی هایی به وجود بیاید 
اما تدابیری را در سازمان لیگ اندیشیدیم تا سال آینده 
لیگ بهتری را برگزار کنیم. ضمن اینکه لیگ برتر در دوره 

جدید از ۶ تیر ماه آغاز می شود. البته سال آینده سال 
شلوغی برای فوتسال در رده بین المللی است. هر چند که 
تاج در اجلاس اخیر فیفا دفاع خوبی از این رشته به عمل 
آورد.در حال حاضر ما ۲ هزار و ۴۰۰ مسابقه فوتسال را در 
ایران انجام می دهیم ضمن اینکه در حال اقداماتی هستیم 
که به برنامه های آماده سازی تیم ملی لطمه ای وارد نشود.

کفاشیان در مورد اینکه چرا فوتبال ایران در رنکینگ 
AFCتا این حد نزول کرده و در رده هشتم قرار دارد، 
گفت: تیم ملی ما سال های سال است که در صدر تیم های 
آسیایی قرار دارد و مشکلی از این بابت نداریم اما دو اتفاق 
باعث شده تا رنکینگ باشگاهی ما نزول کند. اول اینکه 
باشگاه های ما با معضلات مالی زیادی روبرو هستند و 
تا مشکل حق پخش حل نشود هر سال ضعیف تر هم 
می شوند. حریفان آسیایی نیز بودجه های هنگفتی را 
صرف می کنند و همین رقابت اقتصادی نابرابر باعث ضعف 

باشگاه های ما شده است.
نائب رئیس فدراسیون فوتبال افزود: از سوی دیگر هر 
چقدر باشگاه های آنها قوی تر شود تیم های ملی  آنها قوی تر 
می شود و معتقدم باید بنیه اقتصادی باشگاه هایمان را قوی 
کنیم. اتفاق دوم این است که امتیازات تیم های ملی کم 
شده و به امتیاز تیم های باشگاهی اضافه شده و امیدوارم 
باشگاه ها بتوانند مثل تیم ملی در آسیا در رده اول قرار 

بگیرند.
کفاشیان در مورد اینکه چرا در انتخابات شورای فیفا 
شرکت نکرد، گفت: چون دور اول را به هم زدند، به عنوان 
اعتراض در دور دوم شرکت نکردم. دلیلی نداشت انتخابات 
دفعه اول به هم بخورد هر چند که حمایت داخلی قوی  
نیز صورت نگرفت. این در حالی است که نامزدهای چینی 
و کره ای از حمایت های دولتی کشورهای خود برخوردار 

بودند.
نائب رئیس AFC در مورد اینکه آیا وزارت ورزش از او 
حمایت نکرد یا فدراسیون فوتبال، گفت: ما و فدراسیون 
یکی هستیم ولی آن اراده را ندیدم که در انتخابات شورای 
فیفا شرکت کنم. البته نمی گویم وزارت حمایت نکرد اما 
حمایت های داخلی نشد. شاید هم چنین موضوعی جزو 

اهداف قرار نداشت تا حمایت کنند و حتما در چین و 
کره این موضوع هدف است که حمایت می کنند. شاید 
ما ابزار لازم را نداریم. در صورتی که ایران این لیاقت را 
دارد که در فیفا هم باشد. همانطور که در AFC هستم 
و می توانستیم در فیفا هم باشیم. باید احساس می کردم 
حمایت می شوم و چون این احساس به من دست نداد در 

انتخابات شرکت نکردم.
نائب رئیس فدراسیون فوتبال در مورد اینکه به نظر 
می رسد تاج از تصمیمات اصلی او را کنار گذاشته است، 
گفت: تصمیمات را با هم می گیریم و هماهنگ هستیم. 
هر چند که هر کدام گوشه کار را گرفته ایم. همانطور 
که ۸ سال و نیم مدیریت با من بود الان هم مدیریت 
و راهبردی با تاج است و حالا من کمتر کار می کنم و 
استراحت می کنم و قرار شده تاج مصاحبه ها را انجام دهد 

چون تازه نفس وجوان است!
وی افزود:  ولی من همه جوره کمک می کنم و مطمئن 
باشید همان سیستم با همان مدیریت پیش می رود. 
همانطور که او نایب رئیس من بود حالا من نایب رئیس 
تاج هستم و همان انسجام در فدراسیون وجود دارد. در 
واقع مهم نیست چه کسی در رأس باشد. مهم این است 

که فوتبال در رأس باشد.
کفاشیان در مورد اینکه چه خواسته ای از رئیس جمهور 
بعدی دارد، گفت: الان مدیریت در ورزش فعال و پویا 
است چون توانمندی وزیر بالاست و جامعه ورزش ما باید 
از این موقعیت استفاده کنند. شاید الان حواس همه به 
انتخابات باشد اما ما باید از حداکثر توانمندی وزیر ورزش 
استفاده کنیم. تجربه زیادی در ورزش دارم و معتقدم 
چنین مدیری می تواند ورزش را به خوبی پیش ببرد به 
شرط اینکه او را وارد کارهای جزئی نکنیم و از موقعیتش 

در دولت استفاده کنیم.
نائب رئیس فدراسیون فوتبال در مورد اینکه از کی روش 
خبری دارد یا خیر، گفت: نمی دانم اما او کارها را رصد 

می کند.
وی در مورد اینکه او از دور کارها را رصد می کند، گفت: 

خبر ندارم از تاج بپرسید.

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه دوم دادگاه عمومی شهرستان گلپایگان که در شعبه 
۱ - اجرای احکام مدنی قم به شماره ۱/۹۵ج/۱۰۶3 ثبت گردیده له آقای بهزاد آقا براتی 
علیه بیطرفان محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ /۱۹۸/۷۲۰/۹۱۵ ریال در حق 
محکوم له و مبلغ /۹/۹3۶/۰۴۵ ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت 
،محکوم له در قبال طلب خود ملک با پلاک ثبتی ۱۰۶۲۲/۴۴۷ -اصلی بخش ۱ قم را 

معرفی کرده است  که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است .
بیطرفان ،در خصوص ارزیابی پلاک ثبتی ۱۰۶۲۲/۴۰۰/۴۴۷ اصلی بخش یک قم که 
به اینجانب ارجاع گردیده است .به استحضار میرساند پس از  مطالعه پرونده در معیت 
و راهنمایی خوانده از ملک معرفی شده به نشانی قم -بلوار صدوق-۲۰ متری مهدیه - 
مجتمع مسکونی یاقوت - پلاک ۴۶بازدید شدکه پس از بررسی های انجام شده نتیجه 

بشرح زیر اعلام می گردد.
۱- مشخصات ثبتی:

بر اساس نامه مورخ ۱3۹۵/۰۸/۲3 حوزه ثبت ملک اداره یک قم در پاسخ بنامه 
شماره ۹۵/ج/۱۰۰۶3 مورخ ۱3۹۵/۰۸/۲3 )موجود در پرونده که مطالعه گردید(محل 
مورد بازدید با پلاک ثبتی ۴۴۷ فرعی از ۱۰۶۲۲ ششدانگ یک واحد آپارتمان واقع 
در طبقه یک به مساحت ۱۰۴/۱۷ مترمربع مورد ثبت شماره ۱3۰۹۲۶ در صفحه ۵۷ 
دفتر ۶۸۱ دفاتر بخش یک منطقه یک قم حوزه ثبت ملک اداره یک قم ،مالک آقای 
علیرضا بیطرفان مالک چهار دانگ مشاع از ششدانگ اعیانی دارای سند مالکیت اصلی 
با شماره چاپی ۶۲۶۷۱۵ سری الف ۸۹ می باشد .ضمنا "با توجه به مطالعه پرونده در 
اداره ثبت و اسناد قم مساحت واحد مذکور ۱۰۴/۱۷ مترمربع که مقدار ۶/۱۱ مترمربع 
آن پیشرفتگی است به انضمام ۴ دانگ مشاع از ششدانگ انباری قطعه ۷ بمساحت 
ششدانگ ۴/۶۰ مترمربع واقع در همکف ،بقدالسهم در عرصه مشاعی و سایر مشاعات 

و فاقد پارکینگ است.
۲-مشخصات ساختمانی

مجتمع مذکور بصورت جنوبی ساز و با سازه اسکلت بتنی در چهار طبقه روی پیلوت 
احداث گردیده که واحد آپارتمانی مورد نظر در طبقه اول واقع گردیده و شامل : پذیرایی 
)پوشش کف سرامیک ،بدنه در تراز پایین فرنیز سنگی ما بقی بدنه با تراز زیر سقف 
سفیدکاری با پوشش رنگ ،زیر سقف گچبری با نورپردازی و سفیدکاری (-آشپزخانه 
اپن )کف سرامیک ،بدنه کاشی مجهز به کابینت mdf(- دو اتاق خواب )کف سرامیک 

،بدنه کاغذ دیواری و زیر سقف سفیدکاری با گچبری معمولی و یکی از اتاقها دارای 
کمدی است (- سرویس بهداشتی و حمام )کف سرامیک ،بدنه کاشی و درب چوبی(- 
تراس سقفدار )کف سرامیک و بدنه سنگ(میباشد.ساختمان دارای آسانسور و آیفون 

تصویری است. 
انشعابات ساختمان شامل : آب ،برق و گاز بصورت مستقل و دارای یک خط تلفن 

است.
گرمایش ساختمان شوفاژ،سرمایش کولر آبی و گازی است.

نظریه:
با عنایت به مراتب مذکور ،ابعاد و مساحت ،کم و کیف اجرا ،موقعیت و سایر عوامل 
تاثیر گذار ارزش ششدانگ واحد آپارتمانی مذکور مجموعا"مبلغ 3/۸۰۲/۲۰۵/۰۰۰ 
ریال ارزیابی که چهار دانگ متعلق به خوانده مبلغ ۲/۵3۴/۸۰3/333 )دومیلیاردو 
پانصد و سی وچهار میلیون وهشتصد و سه هزار و سیصد وسی وسه(ریال محاسبه 

می گردد.
۴- در پایان خاطر نشاان می سازد :

الف:کاربری ملک مسکونی ،قابلیت فروش دارد ،بر اساس اظهار مالک دارای مستاجر 
تا تاریخ ۱3۹۶/۰۷/3۰ می باشد که در قبال مبلغ ۷۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به عنوان رهن 

در اختیار مستاجر است.
به شهرداری  فاقد هر گونه بدهی  اینکه  با فرض  و  با وضعیت موجود  ب:ملک 
،سازمانها،ادارات،شرکت های دولتی و بانکها میباشد ارزیابی گردیده و در خصوص موارد 

مطروحه و هرگونه محدودیت نقل و انتقال مستلزم پرسش از مراجع ذیربط است.
مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ ۱3۹۶/۰۲/۱۶ ساعت ۰۹/3۰ الی ۱۰/۰۰ 
صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای 
احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد 
بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این 
اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه 
از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. 
برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف مدت 
یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی ار روزنامه های محلی درج می 

گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم -زارعی
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نشانه های مسواک زدن اشتباه

شاید اغلب ما در طول روز بیش از دو بار مسواک می زنیم و گمان می کنیم به خوبی 
مراقب دندان هایمان هستیم، اما آیا می دانیم که ممکن است در مسواک زدن نیز دچار 
اشتباه شویم؟ در این جا مورد نشانه وجود دارد که نشان دهنده ی خطای ما در تمیز 

کردن دندان ها است.
استفاده از مسواک نامناسب

از چه نوع مسواکی استفاده می کنید؟ این واقعا باعث تفاوت خواهد شد. اغلب ما می 
خواهیم از مسواکی با موهای نسبتا نرم و پرپشت استفاده کنیم. که البته دندان های ما نیز 
به یک مسواک با موهای سرگرد احتیاج دارد نه مسواکی با قلموی تیز و تکه تکه شده. اگر 
از مسواک نادرست استفاده می کنید، تمیز کردن دندان ها به خوبی صورت نمی گیرد و 

به مینای دندان نیز آسیب می رسد.
بعد از یک دوره استفاده از یک مسواک، آن را بررسی کنید و ببینید آیا فرسوده است. 
طول عمرمتوسط یک مسواک سه ماه است. اگر پس از شش هفته استفاده ، مسواک 
فرسوده شود، فشار، صدمه ی زیادی به دندان وارد می آورد. زیرا برخی از افراد می گویند 
دندان هایشان به خوبی تمیز نمی شود مگر آن که با فشار زیاد مسواک بزنند. این درصورتی 

است که مسواک زدن باید یک فرآیند کاملا ملایم باشد.
مشاهده ی پلاک و تارتار روی دندان ها

هنگامی که مواد غذایی مانند کربوهیدرات ها و قند به درستی از دندان ها پاک نشود، 
پلاک های میکروبی از آن ها تغذیه کرده و اسید تولید می کنند. اسید موجب پوسیدگی 

دندان و بیماری های لثه می شود.پلاک ها معمولا بی رنگ هستند.
اگر دندان ها تحت پوشش این پلاک ها قرار بگیرند به مرور زمان تارتار ساخته می شود 
که شکل سختی از پلاک است و سخت تر از بین می رود. اگر شما در حال حاضر علامتی 
از پلاک و یا تارتار پیدا کردید،نشانه نسبتا روشنی است که شما نیاز به تعویض مسواک و 

تغییر روش مسواک زدن دارید.
ملتهب شدن لثه ها 

لثه خود می تواند نشان دهد که دهان به درستی مسواک نمی شود. آیا هنوز  تقریبا در 
هر مسواک زدنلثه تان خونریزی می کند؟آیا لثه قرمز، دردناک یا پف کرده است؟ اینها همه 

نشان دهنده التهاب لثه هستند که خود ناشی از وجود پلاک ها بر دندان است.
یکی دیگر از نشانه ها کنار رفتن لثه های بالا و پایین است. اگر شکافی کوچک در لبه 
ی لثه ها مشاهده می کنید، خود نشانه ی مسواک زدن نادرست می باشد. مینای دندان 
بسیار نازک است و نزدیک لثه قرار گرفته، بنابراین ،ممکن است آسیب ببیند اگر سخت 

و با فشار مسواک می زنید.
نگرانی از لبخند زدن

آیا شما نگران این هستید که دندان هایتان زرد به نظر می رسند و بوی دهانتان 
آزاردهنده است؟ آیا لبخند خود را زیبا نمی دانید؟ این می تواند نشانه ای از یک مشکل 
اساسی مانند بیماری های لثه باشد،و یا به سادگی بتوان با جرم گیری و صیقل دادن دندان 

هامشکل را حل کرد. بهتر است مشکل تان را با دندانپزشک درمیان بگذارید.
نکته پایانی: دندان هایتان را به آرامی مسواک بزنید، نه خیلی محکم. به صورت رفت 
و برگشتی مسواک نزنید و تنها در امتداد طول زبان، مسواک را به جلو و عقب ببرید. با 
احتیاط مسواک بزنید و در یک زمان تنها بر روی یک ناحیه از دندان ها تمرکز کنید. توجه 
کنید که امتداد خط لثه را خوب تمیز کرده اید و تلاش کنید دو دقیقه کامل مسواک بزنید.

دوستان سبزِ سلول های خاکستری

این خوراکی ها نمی گذارند آلزایمر بگیرید
 استرس مداوم، چاقی و حتی افسردگی، احتمال تند شدن روند پیری مغز را بیشتر 
می کنند. اگر می ترسید مغزتان با پا گذاشتن به میانسالی و سالخوردگی پیر شود، به جای 
حل کردن جدول و شطرنج بازی کردن، سراغ این خوراکی ها بروید. محققان می گویند 
کسانی که این اصول را در تغذیه خود رعایت می کنند، به احتمال 3۰ تا ۵۰ درصد کمتر 

گرفتار آلزایمر می شوند.
 سبزیجات برگ سبز مانند اسفناج و کاهو: محققان می گویند برای اینکه این سبزیجات 
تاثیر مثبتی بر سلامت مغزتان بگذارند، باید حداقل شش وعده در هفته سراغشان بروید. از 

نظر آنها سبزی هرچه سبزتر، بهتر. 
دیگر سبزیجات: برای جوان نگه داشتن مغز، تنها نباید سراغ برگ سبزها بروید. مغز شما 

به دیگر سبزیجات هم نیاز دارد و حداقل یکبار در هفته باید آنها را مصرف کنید. 
آجیل: نه تنها به خاطر کنترل شدن اشتهایتان، بلکه برای سالم ماندن مغزتان، هر هفته 
پنج بار سراغ آجیل بروید و هر بار لااقل یک مشت از آن را میل کنید. راه دیگر مصرفِ 
آجیل اضافه کردن آن به سالادتان است. از طرف دیگر، به جای مصرف شیرینی در میانه 
روز، می توانید سراغ آجیل بروید. بررسی ها نشان می دهد کسانی که کمتر از پنج بار در 

هفته شیرینی جات میل می کنند، مغز سالم تری دارند.
 میوه های بنفش: آلو سیاه، انگور سیاه، شاتوت و خلاصه میوه هایی که رنگ بنفش دارند 
دوست مغز شما هستند. به گفته محققان، اگر در هفته دوبار یا بیشتر آنها را مصرف کنید، 

کمک بزرگی به حافظه و کارکرد مغزتان کرده اید.
 لوبیا: حداقل سه بار در هفته لوبیا را به غذاهایتان اضافه کنید تا دیرتر پیرمغزی بگیرید. 

حبوبات ازجمله مواد غذایی هستند که باید جای ثابتی در سفره شما داشته باشند. 
غلات سبوس دار: سه وعده یا بیشتر در روز سراغ غلات سبوس دار بروید. مصرف نان های 

سبوس دار هم به حفظ جوانی مغز شما کمک خواهد کرد.
ماهی: یک بار در هفته ماهی بخورید. بیشتر هم شد، بهتر. قزل آلا و سالمون گزینه های 
مناسبی برای دور زدن این بیماری هستند. از نظر محققان شما تنها تا چهاربار در 
هفته اجازه دارید گوشت قرمز میل کنید. برای فرار از گوشت قرمز، به هیچ وجه سراغ 
سوسیس و کالباس و فراورده های گوشتی آماده نروید. نباید بیشتر از یکبار در هفته 

آنها را میل کنید.
 طیور )مرغ یا بوقلمون(: به جای طبخ هرروزه گوشت قرمز، دوبار در هفته سراغ ماکیان 

بروید. این گوشت های سفید برخلاف گوشت های قرمز، دوست مغز شما هستند.
 روغن زیتون: چربی های غیراشباع و حاوی امگا 3 باید همیشه در غذاهای شما استفاده 
شوند. روغن زیتون یکی از محبوب ترین انواع این چربی هاست که نه تنها می توانید آن را به 
سالادتان اضافه کنید، بلکه انواع قابل طبخش را هم می توانید در پخت وپز به خدمت بگیرید. 
یکی از بزرگ ترین اشتباهات شما هنگام پخت وپز که می تواند زمینه ساز ابتلا به آلزایمر هم 
شود، استفاده از چربی های اشباع شده مثل کره و مارگارین در طبخ غذاست. نباید بیش از 

یک قاشق چایخوری در روز از این چربی ها استفاده کنید.
 ماست: فراورده های پروبیوتیک مثل ماست دوست مغز شما هستند. اما در مقابل مصرف 
زیاد پنیر می تواند زمینه ابتلا به آلزایمر را فراهم کند. محققان می گویند بیش از یک وعده 

در هفته پنیر مصرف نکنید.

نکاتی در مورد آنتی بیوتیک و مصرف 
خودسرانه آن 

مصرف خودسرانه آنتی بیوتیک چه عوارضی برای مصرف کنندگان به دنبال دارد. 
 دکتر »محمد حسینی« داروساز در این خصوص گفت: مقاومت میکروبی  داروهای 
آنتی بیو تیک  دوگونه است که یا به صورت جهش داخلی در میکروب اتفاق می افتد یا 
مقدار آنتی بیوتیک مصرف شده برای ازبین بردن میکروب کافی نیست و با تغییر در ساختار 

میکروب، مقاومت میکروبی ایجاد می شود.
با مصرف خودسرانه آنتی بیوتیک، نوع دوم مقاومت که اتفاقا مهم تر است، ایجاد می شود 
و فراموش نکنیم که مشکلات ناشی از مقاومت میکروب ها کاهش  یافته و علائم بیماری 
فروکش می کند، اما میکروب هنوز به طور کامل از بین نرفته و درست در این مرحله است 
که با قطع مصرف دارو، رشد میکروب افزایش  یافته و به عنوان  مثال در گلودرد چرکی، 
میکروب می تواند در مفاصل، قلب و کلیه تکثیر یابد. در حالت دیگر از مقاومت میکروبی، 
علائم بیماری دو تا پنج روز بعد از قطع خودسرانه دارو، مجددا مشاهده  شده و فرد مصرف 

آنتی بیوتیک را ازسر می گیرد.
باتوجه به اینکه حصول بهبودی طولانی تر است، چنین تصور می شود که بدن نسبت به 
دارو مقاوم شده؛ درصورتی که باید مدت طولانی تری دارو مصرف شود تا میکروب به طور 
کامل از بین برود. با مصرف خودسرانه آنتی بیوتیک، خطر مقاومت عفونت نسبت به دارو 
وجود دارد. اگر فردی با مصرف آنتی بیوتیک خوراکی دچار ناراحتی گوارشی می شود، تغییر 

در نوع مصرف دارو  باید با نظر و تأیید پزشک متخصص مربوطه انجام شود.
مقاومت میکروبی نسبت به آنتی بیوتیک، می تواند ازطریق آلودگی زیست محیطی نیز 
رخ دهد. به همین دلیل بر مصرف منطقی دارو تأکید می شود. دور ریختن نادرست و 
غیرمسئولانه آنتی بیوتیک، موجب می شود که این دارو وارد محیط  زیست شده و ازطریق 
آب های زیرزمینی وارد بدن افراد شود. ریختن دارو و آنتی بیوتیک ها در فاضلاب، فاجعه 
زیست محیطی است. بهتر است افراد داروهای اضافه را به داروخانه برده و نحوه صحیح 
امحای آن را فراگیرند؛ ضمن اینکه توصیه می شود از ریختن دارو در زباله پرهیز و در این 

مورد حتما با داروساز مشورت شود.

 دارچین از طریق افزایش حساسیت به انسولین، قند خون را کاهش می دهد زیرا 
انسولین را در انتقال گلوکز به سلول ها کارآمدتر می کند.

 دیابت بیماری است که به واسطه قند خون بالا توصیف می شود. اگر به درستی 
کنترل نشود، این بیماری می تواند به عوارضی مانند بیماری قلبی، بیماری کلیوی و 

آسیب عصبی منجر شود. 
به گزارش عصر ایران به نقل از اتوریتی نیوتریشن، درمان دیابت اغلب شامل مصرف 
داروها و تزریق انسولین می شود، اما بسیاری از مردم مصرف مواد غذایی که به 
کاهش قند خون کمک می کنند نیز را مد نظر قرار می دهند. یک نمونه دارچین 
است که به عنوان ادویه ای محبوب در شیرینی پزی و آشپزی مورد استفاده قرار 

می گیرد. 
دارچین فواید سلامت مختلفی را ارائه می کند که از آن جمله می توان به توانایی 

کاهش قند خون و کمک به مدیریت دیابت اشاره کرد. 
دارچین چیست؟ 

دارچین  از درختان  گونه های مختلف  از  که  است  معطر  ای  ادویه  دارچین 
)Cinnamomum( گرفته می شود. در شرایطی که ممکن است دارچین را به غذا یا 
سریال صبحانه خود اضافه کنید، این ادویه هزاران سال است که در پزشکی سنتی و 

حفظ مواد غذایی مورد استفاده قرار می گیرد. 
برای به دست آوردن دارچین، پوست درونی درختان دارچین باید کنده شوند. 
سپس، پوست های تهیه شده خشک می شوند که موجب لوله ای شکل شدن 
پوست و شکل گیری چوب های دارچین می شود، که می تواند با پردازش بیشتر از 

آنها پودر دارچین تهیه کرد. 
انواع مختلفی از دارچین به فروش می رسند، اما به طور معمول در دو دسته مختلف 

طبقه بندی می شوند: 
سیلان: به نام »دارچین واقعی« نیز شناخته می شود و گران قیمت ترین نوع 

دارچین است. 
کاسیا: نمونه ای ارزان تر است و در اکثر محصولات غذایی حاوی دارچین یافت 

می شود. 
در شرایطی که در قالب دو نوع به فروش می رسد، اما تفاوت های مهمی بین این 

دو نوع دارچین وجود دارد که در ادامه این مقاله به آنها اشاره خواهد شد.  
دارچین حاوی آنتی اکسیدان هایی است که فواید سلامت بسیاری را ارائه می کنند 
نگاهی سریع به ارزش تغذیه ای دارچین ممکن است به این باور منجر نشود که 
با یک ابرماده غذایی مواجه هستید. اما در شرایطی که دارچین از ویتامین ها یا مواد 
معدنی فراوان بهره نمی برد، حاوی مقدار زیادی از آنتی اکسیدان ها است که فواید 

سلامت این ماده غذایی را موجب می شوند. 
در حقیقت، گروهی از دانشمندان محتوای آنتی اکسیدانی ۲۶ گیاه دارویی و ادویه 
مختلف را مورد مقایسه قرار داده و دریافتند که دارچین پس از سیر در جایگاه دوم 
از نظر بیشترین میزان آنتی اکسیدان ها قرار دارد. آنتی اکسیدان ها از این نظر مهم 
هستند که به بدن در کاهش استرس اکسیداتیو، نوعی آسیب به سلول ها، که 
رادیکال های آزاد موجب آن می شوند، کمک می کنند.  استرس اکسیداتیو تقریبا 

در ابتلا به همه بیماری های مزمن از جمله دیابت نوع ۲ نقش دارد. 
دارچین از انسولین تقلید می کند و حساسیت به انسولین را افزایش 

می دهد
افرادی که به بیماری دیابت مبتلا هستند، چه لوزالمعده قادر به تولید انسولین کافی 
نباشد یا سلول های به درستی به انسولین واکنش نشان ندهند، با سطوح بالای قند 
خون مواجه می شوند. دارچین ممکن است از طریق تقلید آثار انسولین و افزایش 

انتقال گلوکز به سلول ها به کاهش قند خون کمک کرده و با دیابت مقابله کند. 
همچنین، دارچین از طریق افزایش حساسیت به انسولین، قند خون را کاهش 

می دهد زیرا انسولین را در انتقال گلوکز به سلول ها کارآمدتر می کند. 
نتایج یک مطالعه با حضور هفت شرکت کننده مرد افزایش فوری حساسیت به 
انسولین پس از مصرف دارچین را نشان داد و اثر آن برای ۱۲ ساعت دوام آورد. در 
مطالعه ای دیگر نیز هشت شرکت کننده مرد پس از دو هفته مصرف دارچین افزایش 

حساسیت به انسولین را نشان دادند.
دارچین قند خون ناشتا را کاهش می دهد 

چندین مطالعه کنترل شده نشان داده اند که دارچین در کاهش قند خون ناشتا 
عملکردی عالی دارد. در شرایطی که نقش دارچین در این زمینه روشن است، اما 
مطالعات صورت گرفته درباره اثر آن بر هموگلوبین A۱c نتایج متضادی را نشان 
داده اند.  برخی مطالعات کاهش چشمگیر در هموگلوبین A۱c را نشان داده اند، در 

شرایطی که برخی دیگر هیچ اثری را گزارش نکرده اند. 
 دارچین پس از وعده های غذایی قند خون را کاهش می دهد 

با توجه به اندازه وعده غذایی و میزان کربوهیدارت موجود در آن، سطوح قند خون 
می تواند به طور قابل توجهی پس از صرف غذا افزایش یابند. این نوسان قند خون 
می تواند سطوح استرس اکسیداتیو و التهاب را افزایش دهد که می تواند به سلول 
های بدن آسیب وارد کرده و فرد را در معرض خطر ابتلا به بیماری های مزمن قرار 
دهد.  دارچین می تواند به کنترل این افزایش ناگهانی قند خون پس از وعده های 
غذایی کمک کند. به گفته برخی پژوهشگران، کند کردن روند تخلیه مواد غذایی 
از معده در این زمینه نقش دارد. همچنین، برخی مطالعات نشان داده اند توانایی 

دارچین در کاهش قند خون پس از وعده های غذایی از مسدود کردن آنزیم های 
گوارشی که کربوهیدارت ها را در روده کوچک تجزیه می کنند، ناشی می شود. 

دارچین ممکن است خطر عوارض شایع دیابت را کاهش دهد
مصرف دارچین ممکن است خطر عوارض شایع دیابت را کاهش دهد. افراد مبتلا 
به دیابت نسبت به افراد سالم دو برابر بیشتر با خطر ابتلا به بیماری قلبی مواجه 
هستند. دارچین با محدود کردن عوامل خطر آفرین بیماری قلبی مانند سطوح بالای 

کلسترول بد و یا فشار خون بالا ممکن است به کاهش این خطر کمک کند. 
افزون بر این، نقش دیابت به طور فزاینده در ابتلا به بیماری آلزایمر و دیگر بیماری 
های زوال عقل مورد توجه قرار گرفته و بسیاری از افراد در حال حاضر بیماری آلزایمر 

را به عنوان »دیابت نوع 3« ارجاع می دهند. 
مطالعات نشان داده اند که عصاره دارچین ممکن است توانایی دو پروتئین بتا 
آمیلوئید و تاو را در تشکیل پلاک ها و توده ها که به طور معمول با ابتلا به بیماری 
آلزایمر پیوند خورده اند، کاهش دهد. با این وجود، این پژوهش تنها به صورت 
آزمایشگاهی و حیوانی انجام شده و انجام مطالعات بیشتر روی انسان برای تایید این 

یافته ها نیاز است. 
 سیلان در برابر کاسیا: کدام بهتر است؟ 

دارچین به طور معمول در دو نوع مختلف گروه بندی می شود که شامل سیلان 
و کاسیا می شوند. 

دارچین کاسیا می تواند از چند گونه مختلف درخت دارچین گرفته شود. به طور 
کلی گزینه ای ارزان است و در بیشتر محصولات غذایی و ادویه فروشی ها یافت 

می شود. 
دارچین سیلان به طور ویژه از درخت Cinnamomum Verum تهیه می شود. 
به طور کلی گزینه ای گران قیمت تر و کمتر شایع نسبت به دارچین کاسیا است 
و مطالعات نیز نشان داده اند که دارچین سیلان از آنتی اکسیدان های بیشتری 

برخوردار است. 
از آنجایی که دارچین سیلان از محتوای آنتی اکسیدانی بالاتر بهره می برد، این 

امکان وجود دارد که فواید سلامت بیشتری را ارائه کند.
برخی باید نسبت به مصرف دارچین محتاط باشند 

دارچین کاسیا نسبت به نوع سیلان نه تنها از آنتی اکسیدان های کمتری برخوردار 
است، بلکه محتوای یک ماده بالقوه مضر به نام کومارین، یک ماده ارگانیک که در 

بسیاری از گیاهان یافت می شود، در آن بیشتر است. 
چندین مطالعه که روی موش ها صورت گرفت، نشان داد، کومارین می تواند برای 
کبد سمی باشد و از این رو، نگرانی هایی درباره این که می تواند به کبد انسان نیز 

آسیب وارد کند، ابراز شده اند. 
اداره ایمنی مواد غذایی اروپا دوز قابل مصرف روزانه کومارین را ۰.۱ میلی گرم 
در هر کیلوگرم در نظر گرفته است. در صورت استفاده از دارچین کاسیا، این 
می تواند معادل مصرف نصف یک قاشق چایخوری )۲.۵ گرم( در روز برای فردی 

۷۵ کیلوگرمی باشد. 
 دارچین کاسیا از سطوح کومارین بالا برخوردار است و از این رو، به راحتی ممکن 

است میزان بیش از حد توصیه شده از کومارین را مصرف کنید. 
دارچین سیلان از میزان کومارین بسیار کمتر برخوردار است و در نتیجه، مصرف 
بیش از اندازه توصیه شده در صورت استفاده از این نوع دارچین دشوار خواهد بود. 

افزون بر این، افراد مبتلا به دیابت که دارو یا انسولین استفاده می کنند باید نسبت 
به افزودن دارچین به روال روزانه خود دقت داشته باشند. افزودن دارچین مقدم بر 
روند درمان فعلی ممکن است بیمار را در معرض خطر سطوح پایین قند خون قرار 

دهد که به نام »هیپوگلیسمی« شناخته می شود. 
هیپوگلیسمی به عنوان وضعیتی بالقوه کشنده در نظر گرفته می شود و پیش از 
مصرف دارچین به منظور مدیریت دیابت توصیه می شود با پزشک خود مشورت 
کنید.  در نهایت، کودکان، زنان باردار و افرادی که از سوابق پزشکی گسترده برخوردار 
هستند باید پیش از مصرف دارچین با پزشک خود مشورت کنند تا مشخص شود آیا 

فواید بر خطرات غالب است یا خیر.

فواید شگفت انگیز دارچین برای دیابتی ها

دارچین، قهرمان مبارزه با قند خون و دیابت

یک جوان ۲۲ سال آمریکایی پس از تصادف و واژگون شدن خودرویش توانست به 
کمک ساعت هوشمند خود  از اورژانس کمک بخواهد تا او را نجات دهند.

ساعت های هوشمند از جمله اپل واچ زندگی انسان امروزی را راحت تر کرده است. 
این دستگاه های کوچک هوشمند کارهای مختلفی انجام می دهند؛ از چک کردن 
پیامک ها گرفته تا کمک به حفظ سلامتی فرد. اما شاید کسی تابه حال به این فکر 

نیفتاده که ساعت های هوشمند می توانند جان انسان را نیز نجات دهند.
درهمین راستا کیسی بنت جوان ۲۲ ساله ای که در ایالت مریلند زندگی می کند، 
شب ۶ آوریل هنگام بازگشت به خانه  با خودروی دیگری تصادف کرد و به همین 
دلیل اتومبیل او پس از سه بار معلق زدن، واژگون  شد.  بنت متوجه شد تلفن او در 
دسترسش نیست به همین دلیل با فشار دادن دکمهSOS  اپل واچ خود از اورژانس 

درخواست کمک کرد.
 شرکت اپل قابلیتSOS را در WatchOS3 در ژوئن گذشته ارائه کرد. کاربر با فشار 
این دکمه می تواند به خدمات اورژانس دسترسی یابد. ۶ دقیقه پس از فشار دادن این 

دکمه، نیروهای اورژانس در محل حاضر خواهند شد.

ناسا اعلام کرد تلاش از پیش برنامه ریزی شده برای رسیدن به مریخ با تأخیر همراه 
شده است.

خبرگزاری فرانسه در گزارشی نوشت: آژانس فضانوردی آمریکا به احتمال فراوان دو 
مأموریت ابتدایی کپسول فضایی »اوریون« را با تأخیر آغاز می کند. این سامانه فضایی 
با هدف فرستادن فضانوردان به فراتر از مدار زمین و در نهایت مریخ طراحی شده است.

گزارش منتشر شده از سوی دفتر بازرسی کل ناسا گویای وجود چالشهای مالی و 
مشکلات فنی در راه آماده سازی این کپسول است.

پیش از این قرار بود پرتاب اول و البته بدون سرنشین کپسول اوریون در نوامبر 
سال ۲۰۱۸ انجام شود که حالا صحبت از تعویق آن می شود. قرار است این کپسول 
سوار بر سیستم پرتاب فضایی SLS راهی فضا شود. گفته می شود این سامانه فضایی 
قدرتمندترین راکت ساخت دست بشر است. پرتاب دوم نیز که حامل فضانوردان 

خواهد بود برای آگوست سال ۲۰۲۱ برنامه ریزی شده است.
در این گزارش آمده است: مأموریت های اکتشافاتی ناسا به مریخ یعنی EM۱ و 
EM۲ با چالش های فنی و مالی چشمگیری همراه است که به احتمال فراوان تاریخ 
های از پیش تعیین شده عملیاتی نخواهد شد. بخشی از این گزارش اشاره دارد به این 
نکته که ساخت مدل فضایی اوریون که توسط آژانس فضانوردی اروپا دنبال می شود 
و خطرات ناشی از تغییرات در طراحی سپر حرارتی این کپسول از جمله دلایل به 
تأخیر افتاده این پرتاب هاست. در ادامه این گزارش ابراز نگرانی شده که ناسا نتواند تا 
موعد از پیش تنظیم شده برای پرتاب ها، تأییدیه های لازم برای چنین پرتاب هایی را 
کسب کند.  پیش بینی می شود سفر انسان به مریخ با هزینه ای فراتر از 33 میلیارد 

دلار تا سال ۲۰33 همراه شود.

ساعت هوشمند جان یک مرد 22 ساله را نجات داد

سفر به مریخ به تأخیر افتاد

گوگل به تازگی ساعت هوشمندی عرضه کرده که بر 
خلاف نمونه های مشابه برای تسهیل انجام تحقیقات و 

بررسی های پزشکی مورد استفاده قرار می گیرد.
ساعت یاد شده که Study Watch نام دارد مجهز به 
سیستم عامل اندروید ویر هم نیست و برای دریافت پیام 

ها و تماس های تلفن همراه نیز به کار نمی رود.
این ساعت با جمع آوری اطلاعات و داده های مربوط 
به سلامت افراد و ارسال آن برای پزشکان به آنان کمک 
می کند تا مراقبت های درمانی و بررسی های بالینی را به 

طور آنی و با دقت و سهولت بیشتری انجام دهند.
از جمله اطلاعاتی که از این طریق قابل جمع آوری 
الکترودرمال  فعالیت  قلب،  به ضربان  توان  است، می 
)توانایی پوست برای انتقال الکتریسیته( و تحرکات بدن 

اشاره کرد.
از این ساعت می توان برای ثبت ECG یا جزییات 

فعالیت های الکتریکی قلب هم استفاده کرد. اطلاعات 
مذکور برای شناسایی مشکلات قلب قابل استفاده است.

نمایشگر این ساعت برخی اطلاعات پایه ای مانند 
تاریخ، ساعت و دستورالعمل ها را برای استفاده کاربران 
نمایش می دهد و رابط کاربری ساده آن برای ارتقای 
کارآیی طراحی شده است. این ساعت با هر بار شارژ تا 
یک هفته قابل استفاده است و البته برنامه های معمول 

گوشی های هوشمند قابل نصب بر روی آن نیست.
گوگل امیدوار است با استفاده گسترده از این ساعت 
انجام تحقیقات نوین پزشکی با موضوعات متنوع با توجه 
به انبوه داده های خام به دست آمده از ساعت مذکور 
ممکن شود. یکی از طرح های تحقیقاتی قابل انجام با 
استفاده از این ساعت بررسی وضعیت بیماران مبتلا به 
پارکینسون است که توسط دو دانشگاه و مرکز پزشکی 

در هلند در دست انجام است.

طراحی ساعت هوشمند ویژه جمع آوری اطلاعات پزشکی

برای اولین بار اعضای تیم ملی والیبال ژاپن برای انجام تمرین ضربات اسپک از 
چند ربات کمک گرفتند، امری که نشانگر پیشرفت علم رباتیک در این کشور است.

ربات های یاد شده در قالب تیم رقیب در برابر تور قرار گرفتند و به دفاع در برابر 

اسپک های اعضای تیم ملی ژاپن پرداختند.
در جریان انجام حملات تیم ملی ژاپن سه ربات طراحی شده به این منظور با 
هوشمندی و جاگیری مناسب به دفاع روی تور پرداخته و دست های خود را به 
سبک بازیکنان واقعی والیبال در مسیر توپ قرار می دادند تا جلوی اصابت توپ را 

به زمین بگیرند.
ربات های یادشده از سرعت جابجایی بالایی برخوردار بوده و قدشان نیز برای انجام 
دفاع مناسب به سرعت افزایش می یابد. سرعت جابجایی این ربات ها که ماشین 
سیاه شهرت یافته اند 3.۷ متر در ثانیه است و از قابلیت خودآموزی و هوش مصنوعی 
بالایی برخوردارند. از این ربات ها در جلسات تمرین تیم ملی والیبال زنان ژاپن با 
موفقیت استفاده شده است. البته این ربات ها فعلا تنها می توانند در مسیرهای از 
قبل تعیین شده حرکت کنند، اما در آینده مثل انسان ها غیرقابل پیش بینی شده 
و خود می توانند در این زمینه تصمیم بگیرند.  استفاده از ربات ها به عنوان حریف 
ورزشی کم کم در حال تسری به برخی رشته های دیگر ورزشی و از جمله فوتبال 
آمریکایی است و ربات های فوتبالیست نیز چندسالی است به شیوه های متنوع در 

دست طراحی و ساخت هستند.

پتوی هوشمند ساخته که  کانادایی  یک شرکت 
تمام  یا  طرف  یک  کاربرانش  درخواست  برحسب 
تختخواب را گرم کند و صبح ها نیز خود را مرتب می 
کند! به این ترتیب پتوی هوشمند در مصرف انرژی 

صرفه جویی می کند.
این پتو که Smartduvet Breeze نام گرفته را می 
توان به وسیله اپلیکیشن تلفن هوشمند کنترل کرد. 
پتوی هوشمند در هر طرف خود دارای جیب های هوا 
است که براساس درجات مختلف گرم و سرد می شوند، 
به این ترتیب طبق در خواست کاربر می توان یک طرف 

آن را گرمتر و طرف دیگر را خنک تر کرد.
 همچنین می توان آن را طوری تنظیم کرد تا در 

زمان مشخصی از روز خود را مرتب کند.
 این گجت هوشمند سال گذشته برای جمع آوری 
و  استارتر معرفی شد  سرمایه در وب سایت کیک 
توانست ۲۵ هزار پوند سرمایه برای تجاری سازی جمع 

آوری کند.
 چون  پتوی هوشمند گرما یا سرمای مورد نیاز برای 
کاربرانش را حین خواب فراهم می کند به این ترتیب از 

هزینه های انرژی مربوط به تهویه اتاق می کاهد.

دانشمندان می گویند گونه ای از بزمجه ها موسوم به اژدهای کومودو می توانند با کمک به مداوای عفونت ها زندگی 
انسان را نجات دهند.

بررسی های علمی در دانشگاه جرج میسون ویرجینیا منجر به شناسایی ماده ای موسوم به پپتید در پلاسمای این 
بزمجه ها شده که از آن می توان به عنوان آنتی بیوتیک استفاده کرد. پپتید متشکل از پلیمرهای کوچکی است که از 

به هم پیوستن اسیدهای آمینه با ترتیب مشخصی و با پیوند پپتیدی تشکیل شده اند.
ماده مذکور در بزاق دهان این حیوانات موجود است و محققان قصد دارند با استخراج آن استفاده پزشکی از پپتید را 
آغاز کنند. نوعی از پپتید که قرار است بر مبنای این یافته علمی در مقیاس آزمایشگاهی تهیه شود DRGN-۱ نام دارد و 
از این محصول به عنوان یک آنتی بیوتیک موضعی برای مقابله با برخی میکروب ها استفاده خواهد شد. این آنتی بیوتیک 

برای درمان برخی انواع زخم های مقاوم که به سختی التیام می یابند نیز قابل استفاده خواهد بود.
بررسی ها نشان می دهد DRGN-۱ سرعت التیام زخم های پوستی و درمان آنها را افزایش داده و میزان آلودگی ها 

را به سرعت کاهش داده است.

ژاپنی ها با ربات ها والیبال بازی کردند

پتوی هوشمند با قابلیت تغییر دما!

وقتی بزمجه ها زندگی انسان ها را نجات می دهند

علمی و سلامت 
دوشنبه -بیست وهشتم فروردین ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4255



اجتماعی6

رئیس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم اعلام کرد

افزایش ظرفیت تولید و اشتغال صنعت قم 
در سال 95

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: با تلاش هایی که در دولت 
یازدهم برای ارتقا وضعیت صنعت استان قم صورت گرفت، علاوه بر به کارگیری دستگاه 
ها و فناوریهای نوین، بیش از ۲۴۹ میلیون ۶۲۱ هزار و ۸۱۰ تن به ظرفیت تولید 
واحدهای صنعتی قم افزوده شد و به این ترتیب ظرفیت اشتغال و تولید استان افزایش 

یافت.
احمد ذاکری اظهارداشت : برای تقویت بخش صنعت استان، استقرار کارخانه های 
جدید و همچنین گسترش توان تولید واحدهای صنعتی موجود در دولت یازدهم ، بیش 
از ۲۵ هزار و ۲3۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری دولتی با مشارکت بخش خصوصی در 
حوزه صنعت استان قم صورت گرفت. وی افزود: علاوه بر این اقدام ها، اعطای تسهیلات 
رونق تولید به واحدهای صنعتی کوچک و متوسط در دولت یازدهم تصویب و اجرا شد، 
که در همین رابطه از ابتدای اجرای طرح در تیر ماه سال گذشته تا هشتم فروردین ماه 

سال جاری، ۱۴۱ واحد صنعتی در استان قم از این تسهیلات استفاده کرده اند.
ایشان ادامه داد: از این تعداد ۱۲۶ واحد تسهیلات مورد نظر خود را برای تامین 
سرمایه درگردش به مبلغ یک هزار و ۸۸۴ میلیارد ریال و ۱۵ واحد تسهیلات خود را 

برای تامین سرمایه ثابت به مبلغ ۱۸۹ میلیارد ریال دریافت کردند. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: با اقدام های صورت گرفته در 
چهار سال گذشته، شرایط برای تبدیل شدن استان قم به یکی از مهمترین قطب های 
تولید لوازم خانگی کشور فراهم شده و این حرکت عملی در مسیر تحقق اقتصاد مقاومتی 
است. ذاکری افزود: در این مدت، مشارکت مطلوب دولت با بخش خصوصی باعث شد، 
تنها در یکی از واحدهای بزرگ صنعتی تولید لوازم خانگی قم، بیش از یک میلیون 
۴3۰ هزار دستگاه لوازم خانگی از قبیل یخچال، ماشین لباس شویی، انواع کولرهای 
آبی و گازی، اجاق های ماکروویو خانگی و جاروبرقی با بهترین کیفیت و استانداردهای 
بین المللی تولید و به بازارهای داخلی و بین المللی عرضه شود.   وی اد امه داد:واحد 
صنعتی پاکشوما با ظرفیت اسمی هشت هزار تن در سال انواع لوازم خانگی را تولید می 
کند . این واحد صنعتی با سرمایه گذاری ثابت ۷۰۰ میلیارد ریال و ۸ میلیون یورویی 
و همچنین سرمایه در گردش یک هزار میلیارد ریالی با اشتغالزایی برای بیش از ۵۵۰ 
تن در شهرک صنعتی محمودآباد قم فعالیت می کند. وی با اشاره به این که در دولت 
یازدهم، کارخانه های بسیاری تاسیس و یا احیا شد، بیان کرد: در این مدت علاوه بر 
کارخانه هایی که احداث شدند، تعداد قابل توجهی از واحدهای صنعتی همچون کارخانه 
تولید کننده ورق های فولادی نیز از شرایط رکود خارج شده و توانستند سطح تولید 

خود را به چندین برابر افزایش دهند.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان  قم  مطرح کرد

سرمایه داران خرد بدنبال سود تولید 
در صنعت باشند نه سود بانک ها 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم؛ از اقشار مختلف استان دعوت کرد به جای 
سپرده گذاری در بانکها، سرمایه های خرد خود را وارد عرصه تولید و صنعت کنند.

اظهارداشت:  رابطه  این  بانك رسالت در  با مدیر شعب  امیر طیبی نژاد در دیدار 
خوشبختانه طی چند سال اخیر بازارهای کاذب موجود در کشور بشدت دچار رکود 
شده و مردم بدنبال بازاری امن برای سرمایه گذاری می گردند. وی تولید و صنعت را 
یکی از بازارهای مناسب سرمایه گذاری عنوان کرد و گفت: مردم سرمایه های خرد خود 
را به جای نگهداری در بانك ها وارد تولید و صنعت کنند تا سود خود را از سودحاصله در 
تولید و صنعت که برکات و نتایج زیادی نیز برای کشور در پی خواهد داشت، برداشت 
کنند. طیبی نژاد سودهای بانکی را عاملی مهم در بوجود آمدن مشکلات برای بانك ها و 
بخصوص خروج سرمایه ها از صنعت ارزیابی و تصریح کرد: بخش توانمند تولید و صنعت 
نیز آمادگی حضور و مشارکت مردمی را دارد و بخش خصوصی هموار ثابت کرده است 
که اگر میدان و فضای مناسب با ساختاری مطمئن را داشته باشد نقش آفرین بزرگی در 
همه عرصه ها خواهد بود. مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم ایجاد و یا شناسایی 
منابع معتبر مالی برای صنعت را  امری لازم و ضرورت امروز بازار کسب وکار عنوان 
کرد و بیان داشت: بورس، فرا بورس و بورس کالا می توانند زیرساختی مناسب برای 
جذب سرمایه های خرد بحساب آیند و بانك ها نیز بایستی رو به وام های قرض الحسنه 
و کم بهره بیاورند. محمدرضا جعفرزاده مدیر شعب بانك رسالت در قم نیز در این دیدار 
سه اصل تولید، کارافرینی و احیا فرهنگ قرضه الحسنه را از اهداف این بانك برشمرد و 

آمادگی خود را برای همراهی خانواده تولید و صنعت استان اعلام کرد.

مدیر روابط عمومی جمعیت هلال احمر قم خبر داد

برگزاری اولین دوره مسابقات امدادی، 
ورزشی خانه های هلال استان در قم

مدیر روابط عمومی جمعیت هلال احمر استان قم از برگزاری نخستین دوره مسابقات 
امدادی، ورزشی خانه های هلال در استان قم خبر داد. سید حسین میررضایی با اشاره 
به برگزاری برنامه های مختلف در هفته هلال احمر، از برگزاری نخستین دوره مسابقات 
امدادی، ورزشی خانه های هلال در استان قم خبر داد و اظهار کرد: این مسابقات ویژه 
اعضای خانه های هلال درسطح شهر و روستا در دو بخش خواهران و برادران برگزار می 
شود.وی ضمن تشریح نحوه برگزاری و شرایط شرکت در این مسابقات، تصریح کرد: 
برای حضور در این دوره از مسابقات محدودیت سنی در اعضای تیم ها وجود ندارد و 
هر خانه هلال، می تواند یک تیم ۶ نفره به همراه سرپرست به جهت شرکت در این 
مسابقات معرفی کند.مدیر روابط عمومی جمعیت هلال احمر استان قم با بیان اینکه 
این مسابقات، به تفکیک و در دو گروه خواهران و برادران به صورت مجزا برگزار می شود 
افزود: تمامی افراد متقاضی شرکت در این دوره از مسابقات، باید گواهینامه مقدماتی 
امداد و کمک های اولیه داشته باشند.میررضایی با اشاره به آغاز فراخوان و زمان برگزاری 
نخستین دوره مسابقات امدادی، ورزشی خانه های هلال در استان قم گفت: مسئولان 
خانه های هلال استان تا ۸ اردیبهشت فرصت دارند نسبت به تکمیل اطلاعات و معرفی 
تیم ها اقدام نمایند.وی در پایان خاطرنشان کرد: نخستین دوره مسابقات امدادی، 
ورزشی خانه های هلال در استان قم، روز جمعه ۱۵ اردیبهشت ماه سال جاری برگزار 

و افراد و تیم های منتخب و برتر هر رشته معرفی و مورد تقدیر قرار خواهند گرفت.

عضو شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد

تلاش برای حفظ بعد معنوی و مذهبی 
بلوار پیامبر اعظم)ص(

عضو شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر اینکه شورای عالی شهرسازی به دنبال این 
است تا بلوار پیامبر اعظم مذهبی و آیینی نباشد، گفت: تصمیم ها و کارشناسی های انجام 
شده در این شورا اثبات کننده این حقایق است در حالی که بعد مذهبی این بلوار باید 
در نقاط مختلف آن نمود داشته باشد. حجت الاسلام سید محمد آتش زر شنبه شب در 
دیدار اعضای شورای اسلامی شهر قم با آیت الله علیرضا اعرافی امام جمعه قم که در مرکز 
مدیریت حوزه های علمیه برگزار شد، اظهار کرد: طرح هایی که برخی برای قم طراحی 
می کنند توسط افراد ناشناس و ناآگاه ارائه شده است به همین علت بسیاری از آنها ناقص 
بوده و کاربرد لازم را ندارد. عضو کمیسیون امور زیربنایی شورای شهر قم با تاکید بر 
اینکه شورای عالی شهرسازی به دنبال این است تا بلوار پیامبر اعظم مذهبی و آیینی 
نباشد، اظهار کرد: تصمیم ها و کارشناسی های انجام شده در این شورا اثبات کننده این 
حقایق است در حالی که بعد مذهبی این بلوار باید در نقاط مختلف آن نمود داشته باشد. 
همچنین نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم طی سخنانی با بیان اینکه مجموعه شورا 
تلاش خود را برای ترویج فرهنگ دینی انجام می دهد، مطرح کرد: در این دوره از شورای 
اسلامی شهر قم تلاش کرده ایم تا بتوانیم رضایت های مردمی را در عرصه های مختلف 
افزایش دهیم. حسن بختیاری به برخی از دستاوردهای عمرانی شهرداری قم در دروان 
شهردار جدید اشاره کرد و گفت: شهر قم حرکت مطلوبی را به سمت عمران و آبادانی 
آغاز کرده است که امیدواریم این حرکت با سرعت مورد نظر ادامه یابد و رضایتمندی 

بیشتر علما، طلاب و اقشار مختلف مردم را به دنبال داشته باشد.

ضرورت بستن کمربند ایمنی 
در بسیاری از تصادفات رانندگی که در سرعت بالای ۵۰ کیلومتر در ساعت  رخ 
می دهد، بر اثر برخورد سر راننده به شیشه جلـو و قفسه سینـه با فرمان اتومبیل ضربات 

مرگ آوری بر سرنشینان جلو وسیله نقلیه وارد می آید. 
از  بیش  اصلی  علت  سروگردن  ناحیه  به  وارده  ضربات  باشید  بخاطرداشتــه 
۷۰درصدتصادفات منجربه فوت است.به همین دلیل بستن کمربند ایمنی برای راننده 
و سرنشینان ردیف اول وسایل نقلیه در حال حرکت در بزرگراه های درون شهری، 
کمربندی ها و جاده های  بین شهری الزامی است.طبـق مطالعات انجام شده تـوسط 
سازمان بهداشت جهانی؛استفاده صحیح از کمربندایمنی احتمال مرگ ومیرناشی 

ازتصادفات رانندگی راتا۶۱درصدکاهش می دهد.
اداره آموزش و فرهنگ ترافیک راهور استان قم
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فاطمه محمدی

 این روزها در هر کوچه و خیابانی شاهد تشکیل فروشگاه های 
آنان هستیم که عدم  بازار داغ  زنجیره ای داخلی و خارجی و 
مدیریت بر نحوه فعالیت های قارچ گونه آن ها، سبب افزایش بیکاری 

و بر زمین زدن واحدهای صنفی خرد و متوسط است.
یاد پیرمرد بقالی افتادم که تنها با مغازه اش با بوی مطبوع انواع 
انواع تخمه و  عرقیات، سبزی های خشک، داروهای گیاهی و 
تنقلات بیشتر اوقات تنها و ناراحت نشسته و تا کسی می آید و 
از حال و اوضاعش می پرسد، می گوید فروشگاه های بزرگ ما را 
بر زمین زدند و نان ما را آجر کردند و خدا کند کسی شرمنده 
زن و بچه اش نشود؛ صدای ما که به بالاها نمی رسد باید بسوزیم 

و بسازیم.
افتتاح نخستین فروشگاه زنجیره ای در ایران به سال ۱3۲۸ 
برمی گردد اما این شیوه از تجارت همچنان با معضلات زیادی 

دست به گریبان است.
با شروع دهه هفتاد و به دنبال نابسامانی در توزیع اقلام اساسی، 
شهرداری تهران به تأسیس فروشگاه های شهروند اقدام کرد در 
این دوره در کنار فروشگاه های اتکا، سپه، امکان، نخستین فروشگاه 

بخش خصوصی با نام پروما در مشهد راه اندازی شد.
در سال ۱3۸۴ برای نخستین بار یک فروشگاه فرانسوی - 
اماراتی ماجد الفطیم در ایران مجوز تأسیس گرفت و در سال 
۱3۸۸ با نام هایپراستار با سرمایه گذاری اولیه ۶۰ میلیون دلار در 

غرب تهران افتتاح شد.
دومین شعبه آن در سال ۱3۹۱ در شیراز، سومین شعبه نیز 
در سال ۱3۹۱ در اصفهان و دو شعبه دیگر در تهران افتتاح شد 
و قصد دارد شعبه های جدیدی در شرق تهران، مشهد و تبریز 

راه اندازی کند.
افق  جانبو،  حامی،  هایپرمی،  فروشگاه های  حاضر  حال  در 
کوروش، نجم خاورمیانه، خونه به خونه نیز به شکل زنجیره ای در 

ایران فعالیت می کنند.
صنعت  وزارت  مجوز  با  بین المللی  زنجیره ای  فروشگاه های 
می توانند در ایران فعالیت کنند و سال گذشته مجتبی خسرو تاج 
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت از سرمایه گذاری کشورهای 
فرانسه و اتریش به منظور تأسیس فروشگاه های زنجیره ای در ایران 

خبر داد.
همیشه سرمایه دار داخلی در اولویت است

مسلم است که سود سرشاری از این فروشگاه ها به کشورهای 
بیگانه سرریز می شود و به نظر می رسد که پشت بسیاری از 
خارجی  ایران، سرمایه هایی  در  بزرگ  فروشگاه های خصوصی 

خوابیده و آنان در سکوت خبری به کار خود ادامه می دهند.
این مسئله برای اقتصاد داخلی مضراتی دارد و باید جلوی 
گسترش بیش از حد این فروشگاه ها که به تبع آن مراکز خرید 

محلی تا حد زیادی به حاشیه رانده می شوند را گرفت.
هر چند داد و ستد و داشتن روابط اقتصادی خوب و لازم است 
اما نه به قیمت بیکار شدن جوانان کشور و همیشه سرمایه دار 
داخلی در اولویت است. چندی قبل به مراسم افتتاحیه یکی از 
شعبات فروشگاهی رفتم. جمعیت زیادی آمده بود که به دلیل 
نداشتن ظرفیت مردم زیادی پشت در ایستاده بودند؛ یک نفر فریاد 
می زد ماهی تیلاپیا پنج هزار تومان زیر قیمت بازار و شاهد بودم که 
برخی به دلیل این تخفیف تا هشت بسته هم خریداری کردند و 

همه ماهی ها به سرعت تمام شد.
دفعه بعدی که به این فروشگاه رفتم افراد معترضی را دیدم 
که به فروشنده ها اعتراض داشتند که تخفیف های ۵۰ درصدی 

فقط برای دو قلم جنس بوده و چرا ماهی ها را به همان قیمت 
بازار فروخته اند و فروشنده در جواب می گفت که صحبت شما 
درست است دستگاه ما آن قیمت را نخوانده اما حاضر نشد پول 

را پس دهند.
در پاسخ به این سؤال که چه کسی قیمت را به دستگاه داده؟ این 
کلاه برداری در روز روشن نیست؟ ما از شما شکایت می کنیم یکی 
از فروشنده ها گفت: ما شرکت قدری هستیم هر کاری می خواهید 
انجام دهید. به گزارش مهر ،با یک تحقیق متوجه شدم که این 
فروشگاه ها ترکیه ای است و مدت هاست فعالان اقتصادی این کشور 
بازار ایران را به عنوان بستر و زمینه ای مناسب برای فعالیت تجاری 
برگزیده اند و تلاش و تکاپوی آن ها برای توسعه بازاریابی در این 
مرز و بوم به میزانی شدت یافته که مرز نگرانی ها را درنوردیده و 
بسیاری از بُنَکداران و فعالان توزیع مواد غذایی را در تنگناهای 
شدید اقتصادی قرار داده اند و هم اکنون این فروشگاه ها در قم هم 

نفوذ کرده اند.
سیاست هایی که با اقتصاد مقاومتی همخوانی ندارد

اطلاعات دقیق و برنامه ریزی هدفمند ترکیه در عرصه توزیع و 
فروش مواد غذایی مؤید این واقعیت است که متأسفانه برخی از 
امتیازات ارائه شده به فعالان تجاری ترک در ایران با سیاست های 

اقتصاد مقاومتی همخوان نیست.
بر اساس اطلاعات و گزارش های منتشر شده در رسانه ها، اعِمال 
تخفیف برای واردات محصولات غذایی تولید شده در کشور مذکور 
به نحوی انجام شده که بر اساس توافق منعقد شده، طرف ترک ها 
تنها یک بار تخفیف صادرات محصولات ایرانی به ترکیه را لحاظ 
کرده، اما در مقابل ایران این موضوع را به صورت سالیانه در کاهش 

تعرفه واردات محصولات ترکیه ای عملیاتی می کند.
جالب این که مگر سرمایه دار ترکیه چه خدماتی به نیروهای خود 
ارائه می دهد که فروشنده های ایرانی به نفع فروشگاه خارجی به سر 

هم وطن خودش کلاه می گذارد؟!
این شرکت که در سال ۲۰۱۵ فروشگاه های خود را در ایران به 
۱۵۰ تا افزایش داد قصد دارد تا سال ۲۰۱۶ فروشگاه های خود را 

به ۲۵۰ عدد برساند.
به طور کلی تنوع زیاد، تهیه لوازم مورد نیاز در یکجا، صرفه جویی 
در وقت، حذف واسطه ها و کاهش قیمت به دلیل توانایی اقتصادی 

بالا از مزایای فروشگاه های زنجیره ای است.
این فروشگاه ها حتی می توانند مردم را به سمت اقلام مهم 
هدایت کنند و از فروش کالاهای غیراستاندارد و ناسالم جلوگیری 
نمایند و با ترویج کالای تولید داخل اصلاح الگوی مصرف را به 
همراه آورند که البته هیچ فروشگاهی در ایران این اقدام مهم را 

عملی نکرده است.
و  پی درپی  دادن مجوزهای  می توان گفت  آن  معایب  از  اما 
بی تدبیر برای فروشگاه های زنجیره ای واحدهای صنفی مشابه را 
متضرر کرده و فروشگاه ها باید جایی تعبیه شود که فروشگاه های 

خرد کمتر باشد.
در کشوری مانند آمریکا جایی که فروشگاه زنجیره ای باشد، دیگر 
مغازه های کوچکی که در هر کوچه و خیابانی به فروش محصولاتی 
مشغول باشند، دیده نمی شود اما در ایران بخصوص در شهر قم 
فروشگاه های زنجیره ای در مکان هایی هستند که دورادور آن را 
فروشگاه های کوچک گرفته و کسب و کار محلی را کساد کرده اند.

تغییرات در سیستم فروش باید در بلندمدت صورت گیرد
تجارت های خرد در ایران هنوز زندگی بسیاری از خانواده ها را 
تأمین می کند؛ تغییرات در سیستم فروش هم باید در بلندمدت 
صورت گیرد و نمی توان از فردی که ۴۰ سال است که در محله ای 
قدیمی یک سوپرمارکت کوچک دارد انتظار داشت که یک باره 
به سر کار دیگری برود. رئیس اتحادیه دارندگان سوپرمارکت و 
مواد پروتئینی در ارتباط با ضربه فروشگاه های زنجیره ای بر خرده 
فروشان چندی پیش گفته بود: در حال حاضر این فروشگاه ها به 
سرعت در حال گسترش هستند و واحدهای صنفی کوچک مانند 
سوپرمارکت ها از این امر آسیب فراوانی می بینند زیرا با احداث یک 
فروشگاه زنجیره ای تعداد زیادی از این واحدها مجبور به تعطیلی 
می شوند. سعید درخشان اظهار کرد: اگر این فروشگاه ها به صورت 
هدفمند احداث می شدند مفید بودند اما در حال حاضر چنین 
نیست. از دیگر مضرات فروشگاه های بزرگ تحریک مشتری به 
تهیه کالاهای رنگارنگی که بدون آن ها نیز زندگی به خوبی جریان 
خواهد داشت است. کارشناسان معتقدند فروشگاه های زنجیره ای 
به دلیل تحریک مشتری به خرید و مصرف بیشتر می توانند 
آسیب زا باشند و ویترین های رنگارنگ، در بلندمدت می تواند ذائقه 
افراد را تغییر داده و آنان را به سمت مصرف افراطی و کورکورانه 
سوق دهد. حتی برخی معتقدند که والدین نباید فرزندانشان را 
تا سنی که ذائقه آنان شکل نگرفته به این فروشگاه ها ببرند و به 
منظور عملکرد مناسب و گریز از آسیب ها لازم است که با فرهنگ 
مصرف گرایی افراطی مقابله شود تا مردم از نیازهای خود آگاه شوند 
و یاد بگیرند که بی هدف به خرید و مصرف اقدام نکنند که به این 
روش می توان از بعضی از آسیب های مصرف گرایی و بیماری های 

به تبع آن جلوگیری کرد.
اشکال دیگر این فروشگاه ها این است که در ابتدای تشکیل به 
دلیل این که اجناس را عمده خریداری می کردند تخفیف هایی هم 
برای مشتری قائل بودند اما هم اکنون در بسیاری موارد قیمت ها با 

بیرون تفاوتی ندارد یا تفاوت ها ناچیز است.
حمایت از سرمایه داران ترکیه ای در پایتخت تشیع

در هر صورت گسترش بیش از حد فروشگاه های زنجیره ای کمر 
برخی خرده فروش ها بخصوص افراد کم سرمایه را شکسته است 
که باید کنترل شوند و می طلبد که مسئولان مربوطه کمر همت 
ببندند و به این مشکلات که زندگی بخش وسیعی از مردم را تحت 

تأثیر قرار داده رسیدگی نمایند.
حدود ۱۰۰ فروشگاه زنجیره ای در شهر قم وجود دارد و از 
ساماندهی لازم برخوردار نیستند به عنوان مثال اگر از فروشگاه های 
بازرگانی، جانبازان، رضوان و حافظ که از میدان جهاد تا میدان شاه 
سیدعلی است بگذریم، خیابان ۱۹ دی که به بازار خرید هم نزدیک 
است فروشگاه های زنجیره ای فرهنگیان، فروشگاه مرکزی اتکا، 
جانبازان، فروشگاه تعاونی مصرف، خونه به خونه، افق، اتکا، جانبو 

را در خود جای داده که مورد اعتراض کسبه این خیابان است.
نکته بعدی که جای تأسف دارد این است که اجناس خارجی 
در فروشگاه های زنجیره ای این شهر خودنمایی می کنند و بدتر 
این که در فروشگاه های زنجیره ای قم مانند کوثر که وابسته به دفتر 
تبلیغات، جانبازان و سرای ایرانی که نام ایرانی را روی خود دارد 
نیز این کالاها به وفور به چشم می آیند که حداقل انتظار است که 
منویات مقام معظم رهبری در خصوص حمایت از کار و سرمایه 
ایرانی را نادیده نگیرند و چه لزومی دارد که انواع مواد خوراکی، 
لوازم منزل و پوشاک؛ حتی شکلات و بیسکویت هایی که مشابه آن 

در ایران بسیار و از لحاظ طعم و مزه هم یکسان است وارد شود؟
و نکته دیگر نبود پارکینگ برای فروشگاه های زنجیره ای این شهر 
است که به گفته برخی مردمی که در مجاورت این فروشگاه ها 
همسایه های  که  آزاری  و  اذیت  برای  کسی  می کنند  زندگی 

فروشگاه های زنجیره ای متحمل می شوند تره هم خرد نمی کند.
فروشگاه های زنجیره ای بلای جان خرده فروش ها

در این راستا به سراغ چند نفر از کسبه رفتیم که ماحصل 
گفت وگوی آنان را در ادامه می خوانید:

یکی از فروشنده های خیابان ۱۹ دی  در پاسخ به این که نظر 
شما درباره فروشگاه های زنجیره ای متعدد در یک خیابان چیست؟ 
گفت: ما ناراضی هستیم که برخی مسئولان دلسوز نیستند و گرد 
هم می آیند و با تقسیم مال بین خودشان، نان ما را آجر می کنند.

از همه بدتر این که چرا باید اولویت را به یک بیگانه دهند. 
مسئولان این شهر امتیاز نان را از کاسبان شهر گرفتند و به 
بیگانگان دادند گویی بستر حمایت از فروشگاه های خارجی در 
ایران پهن است. کسبه دیگر در این باره گفت: مشکل ما این است 
که در صورت ارزان فروشی بازرسان از ما بازخواست می کنند که 
تخلف کردید و چه حقی داشتید که اجناس را با قیمت پایین تر 
عرضه کنید اما فروشگاه های زنجیره ای به دلیل داشتن سرمایه، 
جنس های خود را یکجا و ارزان تر خریداری و با تخفیف ارائه 
می کنند البته مشتری های ما می گویند که گاهی با دروغ مردم را 

سمت خود می کشانند و تخفیف هایشان واقعی نیست.
دیگر کسبه این خیابان دنیز  اظهار داشت: این فروشگاه ها 
کاسب های امثال ما را فلج کرده و خسارت های جبران ناپذیری را 
به برخی از همکاران ما وارد کردند انگار مسئولان هیچ فکری به 
سود مردم ندارند. بارها انتقادمان را در راستای عدم ساماندهی این 
فروشگاه ها به گوش مسئولان رسانده ایم اما فایده ای نداشته است.

در  فروش  کاهش  با  فروشگاه ها  این  غیراصولی  افزایش 
سوپرمارکت ها همراه است و امیدواریم مسئولان تمهیدات جدی را 
در این راستا در نظر گیرند زیرا برخی فروشندگان جزء به زحمت 
سرمایه ای را گرد آوردند و مشغول کار شدند و به دلیل نداشتن 

درآمد دیگر نمی توانند مقاومت کنند.

تغییرات در سیستم فروش باید در بلندمدت صورت گیرد

نفس تنگ خرده فروشان با گسترش فروشگاه های زنجیره ای

لیلا خطیب زاده 

تبلور حضور مردم،دیدگاه ها،افکار،خواسته ها،نیازها و تمایل مردم در صحنه برنامه ریزی در 
شورای شهر و روستا در مدیریت شهری و محلی نقش مهمی را بر عهده دارد و می تواند نقطه 

عطفی در مدیریت مشارکتی در ایران باشد. 
یکی از ثمرات بزرگ انقلاب اسلامی ایران در دهه های اخیر شکل گیری شوراهای اسلامی 
شهر و روستا بوده است که توسط رای مردم تعیین می شود در همین زمینه با انتخاب شوراها 
و اداره بخشی از امور اجرایی کشور با تکیه بر روند آزاد تبادل دانش،بینش ،نظارت و آرای مردم 

گامی مهم در واگذاری امور به سازمان های محلی برداشته شده است.
به عنوان نمونه مدیریت شهری زمانی می تواند عملکرد مناسبی داشته باشد که در چارچوب 
سیاست های شهری صحیح و برنامه ریزی شده حرکت کند،یکی از ویژگی های سیاست 
شهری خوب، مشارکتی بودن آن است یعنی جایگاهی که گروه های مختلف شهروندان در 
تدوین،اجراء و ارزیابی آن نقش داشته باشند و در ایران تنها نهادمحلی مشارکتی که توان تاثیر 

بر سیاست گذاری شهری را دارد شورای شهر است.
 براساس این مشارکت هاست که می توان تفاوت نظام متمرکز و غیر متمرکز را در مدیریت 

فهمید .
در نظام متمرکز که دولت-کشور وجود دارد برتمامی سرزمین اعمال قدرت می کند و نظام 
نامتمرکز،وضعیتی را بیان می کند که در آن قدرت ها و مسئولیت ها میان یک مرجع مرکزی 
و مراجع محلی تقسیم شده است و شوراهای اسلامی هم یکی از همین مراجع به شمار می 
آیند.  شوراهای اسلامی یک نهاد و پارلمان محلی هستند که از متن قانون و بطن جامعه شکل 
می گیرند و به نوعی حکومت مردم بر مردم و حکومت مشارکتی تعامل گرا به شمار می آیند 

و در متن قانون جمهوری اسلامی ایران از جایگاه بالاتری برخوردار هستند.
نقش مثبت شورا می تواند عامل موفقیت مدیریت شهری و روستایی در دستیابی به برنامه 

ها و رشد و توسعه شهر و روستا و در نهایت رضایتمندی اکثریت مردم و شهروندان گردد. 
اما باید به نکته ای در این خصوص توجه کرد و آن اینکه دخالت دادن سلایق شخصی و 
نبود شناخت کافی از حیطه اختیارات ،وظایف و مدارک تحصیلی پایین و مرتبط نبودن رشته 
تحصیلی و تخصصی اعضاء شورا و همچنین کم توجهی مسئولان سطوح مختلف کشوری به 
وضعیت و جایگاه شورا در عمل و قانون کارآمدی این نهاد را زیر سؤال می برد و اینها از آسیب 

ها و تهدیدهای پیش رو شورا هستند.
  **قانون اساسی چه می گوید؟ 

اصل ششم قانون اساسی اداره کشور جمهوری اسلامی ایران را متکی به آرای عمومی می 
داند که از راه انتخابات یا همه پرسی تعیین شده است. 

اصل هفتم نیز طبق دستور قرآن کریم )وامرهم شوری بینهم( شوراها را از ارکان تصمیم 
گیری و اداره کشور می داند. بدیهی است نظام های حکومتی برای گریز از خطر استبداد هر 
چه بیشتر به مشارکت مردم در عرصه های مختلف اداره کشور تن داده اند و بطور کلی می 
توان گفت هر چه حضور مردم در عرصه اداره کشور گسترده تر باشد؛ امکان پشتیبانی از 

حکومت بالاتر و به همان اندازه از آسیب پذیری حکومت کاسته می شود.
شوراها در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران نمادی از مردم سالاری دینی هستند هم به 
دلیل نقش فعالی که نخبگان جامعه در رده های مختلف می توانند در اصلاح امور ایفا کنند و 
هم به دلیل جایگاه و اعتبار شرعی و وجاهت شورا در مبانی اعتقادی اسلام که مشورت را به 

عنوان عامل جلوگیری از انحراف و استبداد معرفی می کنند.

در زمان حاضر در آستانه انتخابات مهم و سرنوشت ساز دوازدهمین دوره ریاست جمهوری 
و پنجمین دوره انتخابات شوراهای شهر و روستا هستیم و این انتخابات مهم در روز ۲۹ 

اردیهشت ماه امسال به طور همزمان در سرتاسر کشور برگزار می شود .
تا کنون چهار دوره ازفعالیت شورا ها در کشور می گذرد. دوره فعالیت شوراهای اسلامی 
شهر و روستا چهار سال است و نمایندگان مجلس شورای اسلامی، ۱3 مرداد ۹۶ را به عنوان 

زمان پایان فعالیت دوره فعلی شوراهای شهر و روستا تعیین کرده اند.
 **شوراها ، پاسخگوی نیاز های مردم منطقه

  معاون اجرایی اداری شورای عالی استان ها می گوید:شوراها اولین و نزدیک ترین نهاد به 
مردم به شمار می آیند و می توانند پاسخگوی نیاز های مردم منطقه خودشان باشند. منصور 
روشناسی می افزاید: شوراها به عنوان یک نهاد قانونی برخاسته از رای و انتخاب مردم به 
استناد اصول متعددی از قانون اساسی از جایگاه مهم و تاثیرگذاری برخوردارند و عملکرد آنها 
نه تنها اصلاح امور جاری را باید شامل شود که آینده یک شهر و روستا به نوعی به تصمیمات 
و مصوبات آنها گره خورده است.وی خاطر نشان می کند :کسانی که خود را در شرایط انتخاب 
مردم قرار داده اند، شایستگی های زیادی را باید در خود سراغ داشته باشند که هم بتوانند از 
بدتر شدن اوضاع شهرها و روستاها جلوگیری کنند و هم نواقص ساختاری گذشته را با کار و 
فکر مضاعف جبران کنند.  روشناسی می گوید:کسانی برای دادن رای به اعضای شوراها در 

پای صندوق های رای می روند نیز باید بدانند عرصه شوراها، عرصه قانونگذاری محلی است.
وی ادامه می دهد:در مصوبات شوراها ، تمام مسائل زندگی تحت تاثیر قرار می گیرد و غفلت 

در انتخاب صحیح و فرد اصلح می تواند از نقش و جایگاه شورا ها بکاهد.
به گفته معاون اجرایی اداری شورای عالی استان ها ، انتخاب اعضای شور اها یک دید 
عمومی دارد و موضوع مدیریت محلی نیز یک موضوع تخصصی است ،بنابراین مردم باید دقت 

کنند که افرادی را انتخاب کنند که در این زمینه از دانش و تخصص کافی برخوردار باشند.
وی با اشاره به اینکه تا کنون چهار دوره از فعالیت شورا ها گذشته است، یاد آور می شود 
که اگر شوراها نبودند بسیاری از خدماتی که در حیطه وظایف شور ها و انجام شده نیز نبود .

وی ادامه می دهد: بیش از ۱۱۷هزارعضو شورایی در سرتاسر کشور با مردم در ارتباطند 
و نزدیک ترین ارگانی هستند که با مردم در ارتباطندو بعد از بیش از ۱۴تا ۱۵ سال تلاش 
شورای عالی استان ها دولت و مجلس شورای اسلامی باید حمایت جدی تری از شوراها 

داشته باشند .

جایگاه شوراها در مدیریت شهری و محلی 

 جامعه شناس و استاد دانشگاه تهران، انتخابات را واقعیتی اجتماعی 
دانست و گفت: انتخابات، سرمایه هنگفت و نهفته اجتماعی است اما از 

آن تعبیر صرفا سیاسی می شود. 
تقی آزاد ارمکی در گفت و گو با ایرنا افزود: به خاطر همین تعبیر 
سیاسی از انتخابات است که جامعه به ابعاد اجتماعی، فرهنگی و 
حقوقی آن توجه لازم را ندارد؛ این درحالی است که بازیگران اصلی؛ از 

عرصه اجتماعی در انتخابات نقش آفرینی می کنند.
وی از سویی دیگر انتخابات را پدیده ای سیاسی عنوان کرد که به 

سرعت به جریانی اجتماعی تبدیل می شود.
آزاد ارمکی در این راستا اینگونه توضیح داد:انتخابات همواره در نظر 
همه گروه ها، امری سیاسی است و از آن برای جابه جایی قدرت 
استفاده می شود اما ظرفیت، انرژی و سرمایه ای اجتماعی که به دلیل 
تراکم و تکثر عرصه های اجتماعی در جامعه ایرانی وجود دارد در 

دوران انتخابات آشکار می شود.
وی ادامه داد: قدرت بازیگری نیروهای اجتماعی در ایران، »درون 
گروهی« است و هر یک از گروه ها در حوزه خود، نقش آفرینی دارند 
اما تنها زمان انتخابات می توانند در عرصه سیاسی و اجتماعی ابراز 

وجود داشته باشند.
این جامعه شناس، علت نبود حضور نیروهای اجتماعی را نبود 
احزاب، سندیکاها و سازمان های مردم نهاد قوی و موثر قدرتمند 
دانست و افزود: نیروهای اجتماعی نمی توانند خود را سامان دهند 
بنابراین تنها فرصت، انتخابات است که به سرمایه هنگفت و پنهان شده 

آنها توجه می شود و امکان ظهور می یابند.
وی با بیان اینکه جامعه مابه لحاظ کنش سیاسی سازمان یافته 
نیست، گفت: پیش از انتخابات به ترکیب و صورت بندی نیروهای 
سیاسی توجه می شود و در ادبیات رسانه ای این موضوع مهم است 
که هر جناح با چه ترکیب و آرایشی وارد انتخابات می شود و کمتر به 
سهم و ترکیب و انرژی نیروهای اجتماعی توجه می شود اما پس از 
برگزاری انتخابات به بازیگری و سهم نیروی اجتماعی تاکید می شود.

آزاد ارمکی اظهار کرد: بعد از انتخابات همه درمی یابند، هریک از 

گروه ها و جریان های اجتماعی چه سهم و نقشی داشتند و مساله 
دیگر اینکه چه نیروی اجتماعی جدیدی متولد شده است چرا که 
انتخابات، زمینه تولد نیروهای اجتماعی جدید را فراهم می کند؛ به 
عنوان نمونه با دقت در انتخابات دوران های گذشته می بینیم که 
زمانی جریان روشنفکری نقش عمده در انتخابات ایفا کرد و در نتیجه 
آن در انتخابات سال ۷۶ ، دولت اصلاحات روی کار آمد و یا در سال 
۸۴، حاشیه نشینان سیاسی توانستند در عرصه سیاسی به قدرت 

برسند.
این جامعه شناس در نهایت به مردم اشاره کرد که به عنوان 

کنشگران فعال در این عرصه نقش آفرینی می کنند.
این استاد دانشگاه تهران اظهار کرد: رای و نظر مردم در انتخابات 
تاثیر مستقیم دارد و چون می دانند که اثرگذار هستند، مفهوم 
مشارکت مهم می شود و از این رو، نامزد های انتخابات نیز در پی 
یافتن شعارهای باب میل مردم هستند چون این شعارها می تواند 
جریان سازی نیروهای اجتماعی را به دنبال داشته باشد بنابراین همه 
به دنبال شعارهای جدید می روند و در انباشت شعارهاست که به 
عنوان مثال ، انتظارات از رئیس جمهوری آینده در انتخابات ریاست 

جمهوری شکل می گیرد.
آزادارمکی تصریح کرد: واقعیت این است که دوگانه های مستضعف 
و مستکبر و دفاع از حقوق مظلومان برای شعارهای انتخاباتی چندان 
موفق نخواهد بود و با رجوع به لایه های پنهان جامعه ایرانی، می توان 
دریافت که امروز مردم به دنبال زندگی بهترند و هرکس که نوعی 
آرامش و سامان دهی و اجتناب از بهم ریختگی در عرصه های مختلف 
را مورد هدف قرار دهد، در میان جریان های اجتماعی می تواند نفوذ و 
تاثیر داشته باشد و آنها را با خود همراه کند. بنابراین، هر گروه و جناح 
سیاسی که صلح، آرامش و دعوت به همکاری و همیاری را پیش گیرد، 

برنده بازی در انتخابات می شود.
 **انتخابات، فضای مجازی را مشروع می کند 

 این جامعه شناس درباره نقش فضای مجازی در انتخابات، افزود: 
نسبت به فضای مجازی خوش بین هستم و معتقدم که زمینه ساز 

ایجاد فضایی دموکراتیک است چرا که آگاهی اجتماعی را افزایش و 
دامنه کنش سیاسی و اجتماعی افراد را توسعه می دهد؛ به گونه ای که 
همه »شهروند خبرنگار« هستند و افراد، مداخله گری مستقیم دارند 

که این موضوع جنبه مثبت دارد.
این استاد دانشگاه اظهار کرد: انتخابات، فضای مجازی را مشروع می 
کند و حتی جریان های مخالف گسترش و دسترسی به فضای مجازی 
نیز از ظرفیت آن برای تبلیغات و اطلاع رسانی استفاده می کنند و به 
نوعی می توان گفت در دوران انتخابات، فضای باز اطلاع رسانی ایجاد 
می شود و ماندگاری و درونی شدن فضای مجازی، دستاورد بزرگی 

برای جامعه مدنی ایران است.
  ** مردم نسبت به انتخابات شوراها حساس شده اند 

آزاد ارمکی در مورد انتخابات شوراها هم اظهارکرد: انتخابات شوراها 
در این دوره مهم شده است هرچند که در دوران قبل در درجه دوم 
اهمیت قرار داشت اما این دوره به دلیل وقوع حادثه پلاسکو، ترکیب 
نیروی اجتماعی، ضرورت های زندگی مدرن و تمایل اکثر مردم به 
زندگی شهری، انتخابات شوراها اهمیت دارد و مردم نسبت به آن 

حساس شده اند.
وی خاطرنشان کرد: ماجرای پلاسکو اهمیت شهر را نشان داد و 
اگر در دوره های گذشته تقابل روستا و شهر مطرح بود و دولت های 
پیشین سعی در توسعه روستایی داشتند اما در جامعه امروز ایران، 
زندگی شهری انتخاب مردم است و حتی اگر کسی در روستا هم 
زندگی می کند، از کالاها و مصادیق زندگی شهری استفاده می کند؛ 
در واقع جامعه روستایی نیز رنگ و بوی شهری دارد بنابراین تمرکز 
نیروهای سیاسی به موضوعات مربوط به حوزه های شهری است و 
مفاهیمی از جمله یارانه، خدمات اجتماعی، رفاه اجتماعی، تفریح و 
اوقات فراغت مهم شده است و در مشارکت سیاسی نیروهای اجتماعی 

نقش بسزایی دارد و بر کم و کیف نظام سیاسی نیز تاثیرگذار است.
آزادارمکی گفت: معمولا نیروهای پیروز در عرصه های غیرسیاسی 
پس از دستیابی به موفقیت در عرصه خود به دلیل تمرکز قدرت و 
امکانات در عرصه سیاسی، وارد سیاست می شوند و سهم خواهی می 

کنند و درواقع با ورود خود به عرصه سیاسی، نیروی تولید شده ناشی 
از موفقیت های به دست آمده را دچار مرگ و میرایی می کنند چون 

کارایی و اثربخشی لازم را ندارند.
وی یادآور شد: این موضوع در حادثه پلاسکو به خوبی نمایان شد 
و دیدیم که چه همجمه هایی از سوی نظام اجتماعی و سیاسی به 
ورزشکاران و هنرمندان اعضای شورای شهر وارد آمد در صورتی که 
این افراد می توانستند در حوزه ورزشی یا هنری بمانند و نیروی خود 

را صرف ساماندهی و افزایش کارایی این گروه ها کنند.
آزاد ارمکی تصریح کرد: افرادی که وارد شوراها می شوند و در 
این عرصه نقش ایفا می کنند، بازیگران اجتماعی هستند اما چون 
کارآزموده در حوزه سیاسی نیستند، بدون اینکه مسئولیت اجتماعی 
آن را بپذیرند، فعالیت می کنند و پس از مدتی سرمایه های تولید شده 

خود را نیز از دست می دهند.
**دولت یازدهم ایران در آستانه جنگ را با گفتمان و تفاهم 

نجات دهد
این جامعه شناس به عملکرد دولت تدبیر و امید پرداخت و آن را در 
سه سطح بررسی کرد و گفت: دولت یازدهم در سطح سیاست خارجی 
و روابط بین الملل، یکی از درخشان ترین دولت های تاریخ ایران است 
که توانست ایران در آستانه جنگ را با گفتمان و تفاهم نجات دهد و 
در سطح سامان بخشی به نظام بوروکراتیک نیز دولت یازدهم عملکرد 

مطلوبی دارد.
آزاد ارمکی اظهار کرد: دولت تدبیر و امید در زمینه کاراکردن نظام از 
جمله کاهش فقر، توسعه کسب و کار، افزایش تولید، کاهش نابسامانی 
های اجتماعی و سیاسی، 3۰ درصد موفق بود چراکه دولت به عنوان 
قوه مجریه تنها عامل تاثیرگذار در این موارد نیست و کلیت نظام، موثر 
است البته این درحالیست که در انتخابات، همه از دولت انتظار دارند 
که یک تنه این مشکلات را ساماندهی و حل کند بنابراین هر دولتی 
که روی کار بیاید، در این موارد شکست می خورد و بدهکار می شود.

وی تصریح کرد: راه حل افزایش کارایی، شکل گیری احزاب است و 
پاسخگویی به مردم تنها از این طریق محقق می شود.

تحلیل جامعه شناختی مشارکت اجتماعی در انتخابات از نظر تقی آزاد ارمکی؛ 

انتخابات؛سرمایه نهفته اجتماعی 






